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“Kente büyük açıdan bakmak lazım”
Nilüfer Belediye Başkanı Mustafa Bozbey ile 
sağlıklı kent anlayışını ve projelerini konuştuk.

Çanakkale Kent Konseyi’nden iki deneyim
Yrd. Doç. Dr. Arzu Başaran UYSAL sürdürülebilir kentler 
yaratmada kent konseylerinin rolünü kaleme aldı.

Fabrika arıtma tesislerine online takip
Bursa Büyükşehir Belediyesi, atık sularını doğaya 
bırakan işletmeleri anlık olarak online takibe aldı.

Ziraatte ilaçsız mücadele
Kocaeli Büyükşehir Belediyesi, tarımda ilaç 
kullanmadan bitki zararlıları bertaraf ediyor.

Çok Sektörlü Yaklaşım ve 
Kent Yönetimlerinde 

Katılımcılık



Değerli okurlar,

Her geçen gün küreselleşmenin etkilerini daha çok hissettiğimiz dünyamızda, 
ülkeler çevre ve kalkınma gibi birçok sorunla başa çıkabilmek için küresel ortak-
lıklar kurmaktadırlar.

Dünya Sağlık Örgütü tarafından 1986 yılında başlatılan Sağlıklı Şehirler Projesi, 
kentlerdeki sağlık sorunlarına çözüm bulmak için kurulan ve yerel yönetimlerde 
katılımcılığa vurgu yapan küresel ortaklıklardan biri. 48 yerel yönetimi tek bir çatı 
altında toplayarak güçlü bir işbirliği oluşturan Sağlıklı Kentler Birliği de, bu büyük 
küresel hareketin Türkiye’yi temsil eden bir parçası.

Sağlıklı Kentler Birliği, Avrupa ve dünyadaki Sağlıklı Şehirler Ağı  üyesi pek 
çok kentle birlikte, kentin içinde var olan tüm sektörlerle bir bütün olduğu ve 
kent sağlığı ve refahı için yerel yönetimler başta olmak üzere bir arada hareket 
edilmesi gerektiği anlayışıyla çalışmalarını sürdürmektedir.

Sağlık 2020 politikalarının hayata geçmesiyle, yerel yönetimlerin odak olduğu, 
bunun çevresinde paydaşları olarak, sivil toplum kuruluşları, dernekler, özel 
sektör, meslek kuruluşları, akademik kuruluşlar ve vakıfların yer aldığı katılımcı 
yönetim anlayışı daha da önem kazanmıştır.   

Kentlerimizde yaşayan tüm vatandaşlar, genç, yaşlı, kadın, erkek, engelli, engelsiz 
demeden birer paydaş olarak artık karar verme sürecinin bir parçasıdır. Kentin 
tüm paydaşları, pek çok kentimizde aktif olarak çalışan Kent Konseylerinin çatısı 
altında bir araya gelerek, kent hayatını etkileyecek konularda görüş ve önerilerini 
ifade etmektedir. Böylece kent için üretilen projeler, farklı görüşlerin katılımıyla 
daha etkili ve kentin yararına sonuçlanmaktadır. 

Her geçen gün artan katılımla kent politikalarında eşitlik, şeffaflık, demokratik-
leşme, verim ve kalitede daha da artacak, halkla iç içe olan yerel yönetimlere olan 
güven ve desteğin artmasıyla, hizmet üretmek de daha kolay olacaktır. Kentin 
tüm paydaşlarıyla sağlanan birlik, kentleri daha güçlü ve yaşanabilir kılacaktır. 
Dergimizin katılımcılığı ele alan bu sayısı eminim hepimize yol gösterici olacaktır. 

Hepinize mutlu günler dilerim. 

Vatandaşımız karar 
verme sürecinin parçasıdır
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Dergimizde yer alan yazı ve makaleler kaynak gösterilerek 
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YENİDEN KULLANALIM, GERİ DÖNÜŞTÜRELİM

Çevreye yapabileceğiniz en kolay katkı, okunmuş dergi ve 
gazetelerin geri dönüştürülmesidir. Sağlıklı Kentler Birliği, 
Kentli Dergisi okurlarını ağaç kesimlerini azaltmak için kendi 
yakın çevrelerinde de geri dönüşümü teşvik etmeye çağırıyor. 
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Kent Yönetimlerinde Çok Sektörlü 
Yaklaşım ve Katılımcılık

Fabrika arıtma 
tesislerine online takip

İzmir çamurdan 
biogaz üretecek

Ziraatte  
ilaçsız mücadele

“Kente büyük açıdan
bakmak lazım”

Urla’ya organik pazar

Hiyerarşiden ziyade takım çalışması ve katılımcılığa 
önem veren yeni kamu yönetimi anlayışı ve 
üyelerimizin örnek teşkil eden uygulamaları.

Bursa Büyükşehir Belediyesi, atık sularını doğaya 
bırakan işletmeleri ‘gerçek zamanlı uzaktan atık su 
izleme istasyonu’ ile anlık olarak online takibe aldı.

İzmir Büyükşehir Belediyesi, Çamur Kurutma 
Tesisi’ni tamamlayarak hizmete aldı.

Kocaeli Büyükşehir Belediyesi, tarımda kimyasal 
kullanımını azaltmak ve ekolojik dengenin korumak 
amacıyla önemli bir uygulamayı hayata geçirdi. 

Nilüfer’de 3. dönem belediye başkalığını sürdüren 
Mustafa Bozbey ile sağlıklı kent anlayışını, hizmetlerini, 
uluslararası düzeyde yürüttükleri projelerini konuştuk.

Ekolojik tarımı geliştirme ve destekleme 
hedefi doğrultusunda açılan “Ekopazar”ların 
bir yenisi Urla’da hayata geçirildi.
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A. Nalan FİDAN
Yüksek Şehir Plancısı

Türkiye Sağlıklı Kentler Birliği Müdürü

Yeni sayımızla tüm okurlarımıza 
merhaba. 

“Küreselleşme” nin etkisi, gelişen teknoloji, 
değişen ve dönüşen toplumsal yapı ile 
sermaye-emek-kaynak-bilgi dörtlüsünün 
önündeki neredeyse tüm engellerin 
kalkması; kamu yönetiminin ve gündelik 
yaşamın düzenlenmesinde küresel-ulus-
lararası-ulusal-yerel ölçeklerin, kamu-özel 
sektör-sivil toplum kuruluşları ve diğer 
aktörlerin katılımını ve acil-kısa-orta-uzun 
dönem çalışılmasını gerektirmektedir. Bu 
farklı boyutların tümünün bir yansıması 
olan karmaşık ilişki(sizlik?)ler ağının alışı-
lageldik anlayış ve kavrayışların ötesinde 
bir yaklaşımı ve uygulama biçimini gerek-
tirdiği açıktır. Bu yaklaşımın yöntemsel 
ve yönetimsel açılımları en başta birey-
toplum ilişkisinin yeniden ele alınmasını 
zorunlu kılmıştır.

Bu değişim, bireyin toplum içerisindeki 
davranış biçimine ve yönetim dinamik-
lerine de yansımaktadır. Artık devlet ya 
da yerel yönetimler sadece “etken” sıfa-
tıyla tanımlanan yapılar olmakla kalamaz. 
Aynı zamanda “şu ya da bu –kılıcı”, 
“kolaylaştırıcı”, “paylaşımcı”, “müzakereci”, 
“motive edici”, “öğrenen”, “rekabet eden”, 
“saydam”, “hesap verebilir”, “etkin”, “verimli” 
vb. gibi birçok sıfatı da içermek zorun-
dadır. Benzer biçimde bireyin konumu da 
“edilgen” olmakla sınırlı kalamaz. Her bir 
bireyin aynı zamanda “çözüme yönelik”, 
“gönüllü”, “ortak”, “katılımcı”, “vizyoner” 
olması beklenmektedir.

Değişen dünya koşullarında yönetim 
anlayışında  yaşanan bu değişimi en iyi 
özetleyen ifade yönetim anlayışından 
“yönetişim” anlayışına geçiştir. Yöne-
tişim en genel anlamıyla yönetim-
lerin hesap verebilir, katılımcı, saydam, 
etkin ve verimli hale getirilmesi olarak 
özetlenebilir.

Dünya Sağlık Örgütü, V. Faz’ında üzerinde 
durulan ve 2014 itibariyle de VI. Fazı’nın 
da ana konularından biri olan Sağlık 2020 
Politikaları ile; Sağlıklı Şehirler Ağı çatısı 
altında bir araya gelen şehirleri, halkın 
sağlığı ve refahı için diyalog, tartışma, 
paylaşma, öğrenme ve uygulama alanla-
rında iletişim ve sağlık politikalarının yapı-
mında toplumsal katılımın sağlanması 
yönünde teşvik ediyor. 

Çok sektörlü yaklaşımlı;
• Kentsel yönetime katılım 

mekanizmaları,
• Yeni bir vatandaş – devlet 

ilişkisi model arayışı,
• Kentlileşme ve sahiplenme ,
• Toplumun planlama ve 

uygulama süreçlerine sürekli 
katılım model arayışları,

• Yerel yönetimlere katılım ve eşgüdüm,
• Kent Konseyleri,
• Sağlık, engelli, gençlik, kadın, turizm 

vb. çalışma platformları vb…

Katılımcılık ve yönetişim mekanizmala-
rından bazıları… Ve artık bu mekaniz-
malar yaşamın ve yerel yönetimlerin bir 
yönetişim biçimi…

Bu yıl Eylül Ayında gerçekleşecek DSÖ 
Avrupa Sağlıklı Şehirler Ağı İzmir Konfe-
ransı da aynı tema doğrultusunda düzen-
leniyor. “Sağlık ve Refah için Yenilik ve 
Paylaşılmış Yönetişim” temasında düzen-
lenen konferansın amacı sağlık ve refah 
için politika ve yönetişimde yerel sevi-
yenin önemini vurgulamak, yenilikçi yak-
laşımları paylaşmak.

Dünya Sağlık Örgütü Sağlıklı Şehirler 
Ulusal Ağları üyesi Sağlıklı Kentler Birliği 
DSÖ’ye paralel olarak Sağlık 2020 vizyonu 
hedefleri doğrultusunda, 2011 yılından 
bu yana çalışmalar yürütmektedir. Yakın 
zamanda gerçekleştirdiğimiz  “Yerel 
yönetimler Çok Sektörlü Yaklaşım ve Katı-
lımcılık” başlıklı Muğla Buluşmasında katı-
lımcılıkla ilgili gerek üyelerimiz tarafından 
gerekse akademisyenler tarafından yürü-
tülen çok güzel örnekler paylaşıldı. Ekim 
ayında “Karşıyaka Belediyesi’nin” ev sahip-
liğinde bir araya geleceğimiz 9.Yıl Konfe-
ransında ise “Kentsel Yaşamda Değişim 
ve Yeni Eğilimler” konusunu değerli 
uzmanlarımız ve üyelerimizle birlikte 
değerlendireceğiz. 

Kapak konusunu “Çok Sektörlü Yak-
laşım ve Katılımcılık” olan bu sayımızda, 
belediye deneyimleri, uzman analizleri, 
örnek modelleri sizlerle paylaşmaya 
çalıştık. 

12. sayısı olan Kentli Dergimizi keyifle 
okumanız ve yeni sayısında görüşmek 
dileğiyle…

Sağlıkla kalın.

Yönetimsel Değişim/Dönüşümün Adı:

Yönetişim…
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Üyelerden HaberlerÜyelerden Haberler

Muğla Sürdürülebilir Ekolojik 
Kentsel Gelişim Protokolü'nü imzaladı

T ürkiye Belediyeler Birliği 
ve İsveç Bölgeler ve Yerel 
Yönetimler Birliği ortaklı-

ğında, İsveç Kalkınma Ajansı tara-

fından desteklenen TUSELOG 

programı kapsamında 19 Türk ve 

5 İsveç Belediyesi 24 ay sürecek 

işbirliği projelerini oluşturdular. 

Muğla Belediye Başkanı Dr. Osman 

Gürün TUSELOG programı kapsa-

mında, İsveç Karlstad, Gaziantep 

Büyükşehir, Nilüfer ve Antakya 

Belediyeleri ile işbirliği protokolü 

imzaladı.

Muğla Belediye Başkanı Dr. Osman 

Gürün, Karlstad Belediye Başkan 

vekili Magnus Persson, Gaziantep 

Büyükşehir Belediyesi İmar Daire 

Başkanı Sezer Cihan ve Antakya 

Belediyesi Başkan Yardımcısı ve 

Meclis Üyesi Faik Selçuk Kızılkaya 

protokolü imzalarken, proje 

ekibine başarılar dilediler.

Muğla Belediyesi’nin de içinde 

yer aldığı "Sürdürülebilir Eko-

lojik Kentsel Gelişim" projesi kap-

samında proje ortağı belediyeler 

sürdürülebilir kalkınma perspektif-

lerine göre ekolojik bir kent plan-

lamasının nasıl olması gerek-

tiğini tartışarak yerelde planlanan 

projelerde uygulama yapmayı 

hedefliyor. 

Pendik Belediyesi cami ve okulları temizliyor
Her gün yüzlerce insanın ibadet için 

bir araya geldiği camiler ve çocuk-

ların eğitim için buluştuğu okullar,  

Pendik Belediyesi’ne bağlı temizlik 

ekipleri tarafından düzenli olarak 

temizleniyor.  Profesyonel ekip-

lerin yürüttüğü çalışma sabahın 

erken saatlerinde başlıyor. Okul-

larda sınıflar ve lavabolar baştan 

aşağı temizlenirken camilerde 

halılar son teknoloji ürünü maki-

nelerle süpürülüyor, pencereler 

siliniyor.  Sağlığa ve hijyene gös-

terilen titizliği gözler önüne seren 

temizlik işlemi sayesinde kalabalık 

ortamda sağlığı tehdit edecek her 

türlü riskin de önüne geçilmiş olu-

nuyor. Belediyenin bu hizmeti,  

ders yılı boyunca daha sağlıklı bir 

ortamda eğitim gören öğrencileri 

de tertemiz camilere giden vatan-

daşları da memnun ediyor.

Icoest 2013 
Çevre Konferansı’na 
Ürgüp evsahipliği 
yaptı
Nevşehir Üniversitesi tarafından düzenlenen ve 53 
farklı ülkeden 700 kişinin katıldığı Icoest 2013 Çevre 
konferansı Ürgüp Belediyesi Turgut Özal Kültür 
Merkezi’nde yapıldı.  Konferansın açılışında konuşan 
Vali Ceylan,çevrenin insan yaşamındaki yerine de 
değinerek “bizden sonraki nesillere ne tür bir çevre, 
nasıl bir çevre bırakmamız, onların yaşam standart-
larının daha iyi daha güzel bir ortamda yaşamalarını 
için neler yapılması gerektiği konusunda buradaki 
bilim adamlarımızın düşünceleri çok önemli” dedi. 
Ürgüp Belediye Başkan vekili Mahmut Duran konfe-
ransın Çevre ve Şehircilik Bakanlığı tarafından geçti-
ğimiz hafta en temiz ilçe seçilen Ürgüp’te yapılma-
sından duyduğu memnuniyeti dile getirdi. Nevşehir 
Üniversitesi Rektörü Prof Dr. Filiz Kılıç, “çevreye 
duyarlılığımızı da bilimsel açıdan yaptığımız çalış-
malarla ortaya koymaya çalıştık” şeklinde konuştu. 

Nilüfer'de çöp kutuları 
dezenfekte ediliyor
Öncelikli olarak halk sağlığını ön planda tutan Nilüfer Bele-
diyesi Temizlik İşleri Müdürlüğü, yaz aylarında sıcaklıkların 
artmasıyla çöp kutularında oluşan kokunun önlenmesi için 
özel bir ekip kurdu. Çöp suyunun bakteriyolojik olarak üreme 
ortamı oluşturmaya yatkın özelliği, sıcaklık ile gelen koku 
sorunu dolayısıyla harekete geçen Temizlik İşleri Müdürlüğü, 
özel dezenfektan barındıran bir solüsyon ile yaz boyunca 
bölgedeki konteynırları dezenfekte edecek. Çöp konteynırı 
yıkama aracının düzenli olarak çalışmalarını sürdürmesinin 
yanı sıra kurulan ekip, belirli gün ve saatlerde çöp konteynır-
larını temizleyerek Nilüferlilere hizmet edecek. 

Kadirli yenileniyor

K adirli Belediyesi tarafından baş-
latılan Kent Meydanı zemin 
ve peyzaj, Kamil Kara Bulvarı 

üzerinde ise yol genişletme ve kal-

dırım çalışmaları devam ediyor. Aynı 

zamanda bulvar üzerinde bulunan 

evler de Kadirli Belediyesi tarafından 

badana ettiriliyor.  Kent meydanı ve 

cephe çalışmalarını anlatan Kadirli 

Belediye Başkanı Dr. Ömer Tarhan, 

"Kadirlimizde değişim devam ediyor. 

Yaptığımız bu çalışma ile Kamil 

Kara Bulvarı ve Kent Meydanımız 

aha güzel,  daha modern ve daha 

estetik halde hemşerilerimize hizmet 

verecek. Bizler halkımızdan aldı-

ğımız manevi destekle hiçbir maze-

retin arkasına sığınmadan Kadirlimize 

hizmet ediyoruz. Kadirli'nin bir yıl 

önceki fotoğraflarına bakarsanız 

değişimi fark edersiniz. Kadirlimiz 

yaptığımız yeni belediye hizmet 

binası ve kültür merkezi, yeni hayvan 

pazarı, otogar, yeni açılıp yapılan 

yollar ve sayısız sosyal hizmetlerle 

modern bir kent olma yolunda dev 

adımlarla ilerlemektedir. Hizmet için 

geldik. Kadirşinas Kadirli halkının 

manevi desteğiyle gece gündüz 

demeden çalışıyoruz." dedi.
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Birlikten HaberlerBirlikten Haberler

S ağlıklı Kentler Birliği Başkanı 
ve Bursa Büyükşehir Belediye 
Başkanı Recep Altepe, “Sağlıklı 

yaşam ancak sağlıklı çevre ile olur. 

Birliğimiz adına tüm vatandaşları-

mızın Dünya Çevre Gününü kut-

luyor, sağlıklı yaşam için çevreye karşı 

duyarlı olmaya davet ediyorum.” dedi.

Sağlıklı Kentler Birliği Başkanı ve 

Bursa Büyükşehir Belediye Başkanı 

Recep Altepe, çevre kirliliğine dikkat 

çekmek amacıyla her yıl kutlanan “5 

Haziran Dünya Çevre Günü” ve “5-11 

Haziran Çevre Koruma Haftası” vesile-

siyle mesaj yayımladı.

Yayınladığı mesajda çevrenin kirlili-

ğinin, insan sağlığını en çok etkileyen 

unsurlardan biri olarak, bütün ülke-

lerin ortak sorunu olduğunu ifade 

eden Altepe, “Doğal çevreyle uyum 

içinde yaşamak, doğal kaynakla-

rımızı doğru kullanmak, çevreye karşı 

daha duyarlı yaklaşmak ve kirlilikle 

mücadele etmek, sürdürülebilir çevre 

için en önemli adımlardır. Tüm dünya 

küresel ısınma, çölleşme ve kuraklık 

gibi insanlığın geleceğini tehdit eden 

etkilere sebep olan çevre kirliliğine 

karşı büyük bir mücadele vermek-

tedir. Çevre kirliliğine karşı herkesi 

birlik olmaya davet ediyor, daha sağ-

lıklı ve temiz bir çevrede yaşaması 

umuduyla herkesin Dünya Çevre 

Günü’nü kutluyorum.” dedi.

Sağlıklı Kentler Birliği Başkanı ve Bursa 

Büyükşehir Belediye Başkanı Recep 

Altepe son olarak, çevreyi koruma çalış-

malarında bilinçlendirme faaliyetle-

rinin büyük önem taşıdığını, bu amaçla 

Birlik olarak yalnızca belediyelere değil, 

kenti oluşturan kentte yaşayan, üreten 

her kuruma, her kuruluşa ve kentliye 

yol göstermeye çalıştıklarını vurgula-

yarak, “Sağlıklı çevre ve sağlıklı yaşam 

için herkesi harekete geçmeye davet 

ediyoruz.” dedi.

Sağlıklı Kentler Birliği Başkanı Recep Altepe'nin Dünya Çevre Günü mesajı

“Sağlıklı çevre ve sağlıklı yaşam için 
herkesi harekete geçmeye davet ediyoruz.”

S ağlıklı Kentler Birliği, başarılı 
sağlıklı şehir projelerinin üre-
tilmesini özendirmek ama-

cıyla her yıl Sağlıklı Şehirler En İyi 

Uygulama Ödüllerine başvurular 

tamamlandı. Bu yıl 6.’sı gerçekleş-

tirilecek olan Sağlıklı Şehirler En İyi 

Uygulama Ödülü/ 2013 kapsamında 

5. faz ana temaları çerçevesinde, 

“Sosyal Sorumluluk”, “Sağlıklı Yaşam”, 

“Sağlıklı Şehir Planlaması” ve “Sağlıklı 

Çevre” olmak üzere belirlenen 4 ayrı 

kategoride ödül verilecek.

20 yılı aşkın bir süredir Avrupa’da 

devam eden Sağlıklı Kentler 

Hareketi’nin Türkiye uzantısı olarak 

2005 yılında Bursa Büyükşehir 

Belediyesi’nin öncülüğünde kurulan 

Türkiye Sağlıklı Kentler Birliği, 48 

üye belediyesiyle “herkes için sağlık” 

prensibi çerçevesinde kent sağlığını 

iyileştirmek için çalışıyor. DSÖ Avrupa 

Sağlıklı Şehirler Ulusal Ağlarının 

akredite olmuş bir üyesi olarak Sağlıklı 

Kentler Birliği, hem Birlik olarak hem 

de DSÖ Avrupa Sağlıklı Şehirler Ağı 

üyesi 15 üye belediyesiyle ülkemizi 

en iyi şekilde temsil ediyor.

Sağlıklı Kentler Birliği’nin 2005–2020 

yıllarını kapsayan strateji planına göre 

birinci amacı;

“Tüm vatandaşların yaşamaktan mut-

luluk duyacakları sağlıklı şehirler 

yaratmak; herkese eşit ve kaliteli 

bir yaşam sağlamak için sağlık, 

ulaşım, planlama, çevre, altyapı gibi 

sorunlara kalıcı çözümler getirecek 

ortak projeler geliştirmek, 2020 yılı 

sonuna kadar Türkiye’de yaşayan 

insanların Sağlıklı Şehirler Hareketi ile 

sosyal, ekonomik, fiziksel, kültürel ve 

eğitim açısından daha tatmin edici 

yaşam koşullarına sahip olmasını 

sağlamaktır.”

Bu stratejik amaç doğrultusunda 

gerek düzenlenen eğitim ve konfe-

ranslarla gerekse yayınlarla üye bele-

diyeler arasında işbirliği ve deneyim 

alışverişini sağlayan Sağlıklı Kentler 

Birliği, başarılı sağlıklı şehir pro-

jelerinin üretilmesini özendirmek 

amacıyla her yıl düzenlediği  “Sağ-

lıklı Şehirler En İyi Uygulama Ödülü” 

sonuçları, Ekim ayında gerçekleş-

tirilecek Karşıyaka Buluşması’nda 

açıklanacak.

En İyi Uygulama Ödülü 
2013 süreci başladı

Haziran ayında İzmir’de yapılması plan-

lanan Dünya Sağlık Örgütü (WHO) 

tarafından her yıl sağlıklı şehirler ve 

ulusal ağlara yönelik olarak düzen-

lenen "Avrupa Sağlıklı Şehirler Ağı Yıllık 

İş ve Teknik Konferansı" 20-22 Eylül 

tarihleri arasında gerçekleşecek. Yeni 

Avrupa sağlık politika ve stratejisi olan 

Sağlık 2020 prensiplerini, hedeflerini 

ve yaklaşımlarını yansıtan konferansın 

teması; "Sağlık ve Refah için Yenilik ve 

Paylaşılmış Yönetişim" olarak belirlendi. 

Konferansta, yerel politikalarda sağlık, 

dirençli toplumlar oluşturmak ve halk 

sağlığının ekonomisi üzerindeki yeri 

gibi konular İzmir’de ele alınacak. 3 gün 

sürecek olan konferansa, 52 Avrupa 

ülkesindeki Milano, Barcelona, Manc-

hester, New Castle, Belfast, Liverpool, 

Brighton, Cardiff, Glasgow, Dresden, 

Atina, Kudüs, Viyana ve Madrid gibi 

kentlerden 100'ün üzerinde belediye 

başkanı, üst düzey yönetici ve proje 

koordinatörü katılacak. 

DSÖ İzmir Toplantısı Eylül ayına ertelendi
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Dünyada katılımcılık; Katılım 
merdiveni ve Gündem 21 

Katılımın şekli ve yöntemi konu-

sundaki kargaşayı aşmak konusunda 

araştırmacı ve plancı Sherry Armstein 

bir tipoloji yapmıştır. Adına “katılım 

merdiveni” denilen bu yöntemde 

katılım, üç aşamalı, 8 basamaklı mer-

diven ile kavramsallaştırılmıştır. 1969 

yılında ortaya atılan bu kavramın 

günümüzde birçok farklı versiyonu 

vardır. Buna göre katılımın ilk iki 

aşaması manipülasyon ve terapidir. 

Aslında bunlar katılımın olmadığı 

alanlardır. Ortadaki 3 kademe bilgi-

lendirme, danışma ve ikna aşamala-

rıdır. Merdivenin en üst basamakla-

rında ortaklık, devredilmiş yetki ve 

kentli denetimi yer alır. Bu sistemde 

eğer halk ya da katılımcılar kararı etki-

leyebiliyorlarsa ancak o zaman gerçek 

bir katılımdan söz etmek mümkün 

olmaktadır.

1970’li yıllara geldiğimizde kent bilim 

literatüründe katılımcı belediye, 

halkın katılımı gibi bir takım kavram-

ların yeni yeni girmeye başlar. Ama 

buradaki katılımcılık daha çok pasif 

katılımcılık yani bireysel şikâyet ve 

talepleri içeren bir yapıdadır. Katı-

lımcılık anlamında dünyadaki önemli 

bir dönüşüm noktası 1992 Rio Dünya 

Zirvesi ya da Sürdürülebilir Çevre 

Konferansıdır. Gündem 21 (Agenda 

21) çalışması katılımcılığı pasiflikten 

daha aktif bir hale, ortaklık biçimine 

dönüştürmüştür. Dolayısıyla da 

yerelde tüm aktörlerin katıldığı ve 

yerel yönetimlerin kilit durumda 

olduğu bir yapı ortaya çıkmıştır. Daha 

sonra 1994 dünya yoksulluk zirvesi 

yani Alborg Sözleşmesi demokrasinin 

geliştirilmesi ve derinleştirilmesinde 

yerel yönetimlerin rollerini ve politik 

ilkelerini belirlemiştir. Sonra da 1996 

Habitat-2 İstanbul buluşmasında 

yeni bir kavramsal yapı ; “Yönetişim” 

kavramı literatüre girmiş ve bunun 

uygulama alanını da Yerel Gündem 

21 çalışmaları oluşturmuştur

Türkiye’de 1997 yılından itibaren Yerel 

Kent Yönetimlerinde 
Çok Sektörlü Yaklaşım 
ve Katılımcılık

Kapok Konusu

A vrupa yerel yönetimler özerklik şar-
tında da, yerel yönetimlerin özerkli-
ğinde temel unsur bilindiği üzere katı-

lımcılıktır. Yine Dünya Sağlık Örgütü tarafından 

1986 yılında küresel bir hareket olarak başlatılan 

Sağlıklı Şehirler Projelerinin beşer yıllık sürelerde 

yürüttüğü fazların temalarında yerel yönetim-

lerde katılımcılığa vurgu yapılmaktadır.

Günümüzde kamu yönetiminde, kamu 

“yönetimi” değil, “yönetişim” kavramı daha ön 

plandadır. Çünkü idarenin hesap verebilir, katı-

lımcı, saydam, etkin ve verimli hale gelebilmesi 

yönetişim kavramı ile tanımlanmaktadır.

Yönetişim klasik geleneksel yönetim anlayı-

şındaki hiyerarşik, emredici bir yapılanma yerine; 

demokratik, saydam, denetime açık ve halkın 

tabanına dayanan katılımcı politikalara dayanan 

bir yönetim sürecini oluşturmaktadır. Dolayısıyla 

odak yerel yönetimlerdir. Bu odağın çevresinde 

o ortaklığın paydaşları olarak, sivil toplum kuru-

luşları, dernekler, özel sektör, meslek kuruluşları, 

akademik kuruluşlar, vakıflar ve hükümet dışı 

diğer kuruluşlar vardır.  İşte bu yönetimle ileti-

şimin oluşturduğu sistem yönetişim kavramıyla 

açıklanmaktadır. Yönetişimde katılım haktır, ama 

bu hakkın kullanımı aynı zamanda sorumluluğu 

gerektirmektedir. Yani geleneksel insan hakları 

kategorisinden farklı bir durumu söz konusudur.  

Hak var ama hakkın sorumlulukları da vardır. 

Dolayısıyla bu sorumlulukları yerine getirmek 

için hukuki prosedür açısından iki temel koşulun 

yerine gelmesi gerekiyor. Bunun birinci koşulu; 

bilgilenme hakkı, eğitim, örgütlenme özgürlüğü, 

psikolojik moral unsurlar; ikinci koşulu yönetime 

ve yargıya başvurma hakkıdır. 

Politik çalışmaların bir parçası olan karar alma süreci; 
planlama, yönetime katılma, yönetime halkı katma, 
halkı dinleme, halka bilgi verme, halka danışma olarak 
ilerler.  Hiç kuşkusuz katılımın kurumsallaşması; katılım 
kanallarının halka açılmasına, güçlü yerel yönetime,  
siyasal ve sosyal alanda güçlü demokratikleşmeye bağlıdır. 

Günümüzde kamu 
yönetiminde, 
kamu “yönetimi” 
değil, “yönetişim” 
kavramı daha 
ön plandadır. 
Çünkü idarenin 
hesap verebilir, 
katılımcı, saydam, 
etkin ve verimli 
hale gelebilmesi 
yönetişim 
kavramı ile 
tanımlanmaktadır.
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Gündem 21 programları uygulanmaktadır. Yerel 
Gündem 21’in kurulurken amaç; kent ölçeğinde, 
kentsel aktörlerin bir araya geldiği bir katılımcı 
mekanizması oluşturmaktır. 2006’dan itibaren 
yerel gündem 21 programları kendilerini kent 
konseylerine devretmeye başladılar. Kent kon-
seyleri genel olarak merkezi yönetim, yerel 
yönetim, yarı kamu niteliğinde olan kurumlar ve 
sivil toplum kuruluşlarından oluşmaktadır. Kent 
konseylerinin altında daimi meclisler olduğu 
gibi o kente özgü konuları çalışabilmek için 
çalışma grupları oluşturulmuştur. Bugün Kent 

Konseyleri katılımcılık anlamında pek çok kentte 

etkin çalışmalar yapmaktadır. 

Türkiye’de katılımcılık konusundaki 
yasal düzenlemeler

Bilindiği gibi yerel yönetimler ile merkezi 

yönetim arasındaki düzenlemeler ile ilgili kap-

samlı değişiklikleri içeren 6360 sayılı Büyükşehir 

Belediyesi Kanunu geçtiğimiz yıl kabul edil-

miştir. İlk mahalli idareler seçiminde yürürlüğe 

girecek olan yeni düzenlemeyle yerel yönetim-

lerin kamu yönetimi açısından çok önemli hale 

gelmesi beklenmektedir. Ülkemizde yeni kamu 

yönetimi anlayışı, hiyerarşiden ziyade takım 

çalışması ve katılımcılığa önem vermekte, katı 

bürokrasi anlayışı içinde hapsolmadan farklı 

modeller geliştirebilmektedir.  Yeni Büyükşehir 

Belediyesi Kanunu ile katılımcılık anlayışının 

geliştirilebilmesi için kent konseylerinin daha 

aktif hale getirilmesi, belediyelerin kent konsey-

lerine destek olması, yerel yönetimlerin karar 

verme sürecinde toplumla paylaşarak karşılıklı 

fikir alışverişi ile bu sürece toplumu da katarak 

yönetişim kavramının daha ön plana çıkarılması 

hedeflenmektedir.

 � Kapak konumuz çok sektörlü 
yönetim ve katılımcılığa 
örnek teşkil eden; Gölcük 
Belediyesi, Kocaeli Üniversitesi 
ve Gölcük Kent konseyi işbirliği 
ile yürütülen Gölcük Vizyon 
2023 projesini paylaşıyoruz:

“Kentimizin geleceğinin şekillendi-

rilmesinde merkezi yönetimin, yerel 

yönetimlerin, sivil toplum kuruluşla-

rının ve üniversitenin önemli rolleri 

vardır. Gölcük Vizyon 2023 Projesi 

22 Şubat 2011 tarihinde Kocaeli 

Üniversitesi’nin Gölcük Belediyesi’nin 

ve Gölcük Kent Konseyi’nin birlikte 

imzaladığı sektörler arası bir iş birliği 

projesidir. 

Gölcük Vizyon 2023 projesi; şehrimizi 

tarımdan kültür ve sanata, sağlık ve 

turizm çalışmalarından imar ve şehir-

cilik çalışmalarına uzanan geniş bir 

yelpazede, cumhuriyetimizin 100. 

yılı olan 2023 yılında çağdaş gelişim 

perspektifi ve planlama anlayışına 

ulaştıracaktır.

Gölcük Vizyon 2023 projesi; geniş 

kapsamlı, çok aktörlü ve kendi iç 

dinamiklerine sahip bir yaklaşımın 

ürünüdür. Kentlilik bilinci sağlanmış, 

kentte yer alan üniversitenin ve 

kent konseyinin yerel yönetimle her 

yönden ortaklaşa oluşturduğu kendi 

alanında ilk ve tek projedir. İçinde 

birden çok projeyi barındıran Gölcük 

Vizyon 2023’teki 4 ana proje alanı; 

kültür ve sosyal çalışmalar, sağlık ve 

turizm çalışmaları, tarım ve hayvan-

cılık çalışmaları, imar ve şehircilik 

çalışmalarıdır.

Belirlenen bu proje alanlarında, 

Gölcük kentinin taramasının aka-

demik bazda yapılması, çıkan 

sonuçlar doğrultusunda belirlenen 

hedeflere ulaşılması planlanmıştır. 

Bu başlıklar altında bugüne kadar 

2011 yılında 4 proje, 2012 yılında 

11 adet , 2013 yılında da 16 adet alt 

projeye imza atılmıştır. Yapılan çalış-

malar neticesinde Gölcük “donanma 

kenti” kimliğinin yanında artık 

kültür, sanat ve turizm kenti kimliği 

kazanmaya başlamıştır. Kent tarihi 

gün yüzüne çıkmıştır. Kente aka-

demik bakış açısı getirmiştir.

Kentin vizyonunun belirlenmesinde 

Kent Konseyinin, STK’lar ve diğer pay-

daşların daha aktif ve katılımcı rolü 

olmuştur.

Kent düzeyinde çevresel, sosyo-kül-

türel, ekonomik ve fiziksel hedeflerin 

bir arada yorumlanmasını sağlamıştır. 

Bu projenin özgünlüğü, ülkemiz 

planlama yaklaşımında oldukça yeni 

bir fikir olmuştur.

Kent tarihini ve kültürünü derinle-

mesine öğrenen kentliler arasında, 

yaşadıkları kente farklı bir gözle 

bakma, kente sahip çıkma duygusu 

gelişmiştir.

Uluslararası ortamda kendine ait tek-

nikleri olan sanatçı ve akademisyen-

lerin bir araya geldiği bir paylaşım 

mutfağı olmuştur.

Gölcük Vizyon 2023 Süreci

Gölcük Belediyesi, Kocaeli Üniversitesi 

ve Gölcük Kent Konseyi ortaklığı ile 

başlatılan Gölcük Vizyon 2023 proje 

ekibi 2010 yılında hemen hemen 

her ay toplantı yapmıştır. Vizyon 

2023 için hedef olarak Cumhuriye-

timizin yüzüncü kuruluş yıldönümü 

olan 2023’ün yılının seçilmesi, Gölcük 

Vizyon 2023`ün geleceğini şekil-

lendiren dinamiklere istikamet gös-

Kapok Konusu Kapok Konusu

Gölcük Belediyesi, Kocaeli Üniversitesi ve Gölcük Kent konseyi 
işbirliği ile çok sektörlü yönetim ve katılımcılığa örnek

Gölcük Vizyon 2023
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Kapok Konusu Kapok Konusu

termek, motivasyon sağlamak bakı-

mından oldukça anlamlıdır.

2010 yılı içerisinde yapılan top-

lantılarda genel olarak, devamlı 

değişen ve gelişen dünya koşulla-

rında Gölcük‘ün yerinin tekrar tanım-

lanması ve gelecekteki Gölcük’ü şekil-

lendirmek için yapılması planlanan 

projelerin hangi başlıklar altında top-

lanacağı Bu başlıklar altında yapılacak 

projelerin hangi sırayla gündeme 

getirileceği, atılacak adımların 

zamanlaması, projelerin yönetimi, 

toplumun geniş kesimleri ile ortak 

noktaların bulunması, sivil toplum 

kuruluşlarının projeye dahil edilmesi 

ve uygulamanın nasıl olacağı hak-

kında hedefler belirlenmiştir. 

Belirlenen hedefler doğrultusunda da 

22.02.2011 tarihinde Gölcük Belediye 

Başkanı Mehmet ELLİBEŞ, Kocaeli 

Üniversitesi Rektörü Prof. Dr. Sezer Ş. 

KOMSUOĞLU ile Gölcük Kent Konseyi 

Başkanı Dr. Metin ŞENTÜRK tara-

fından protokol imza altına alınmıştır. 

Gölcük Vizyon 2023 Proje Alanları
• Kültür ve sosyal çalışmalar

• Sağlık ve turizm çalışmaları

• Tarım ve hayvancılık çalışmaları

• İmar ve şehircilik çalışmaları

Proje Onay Süreci

Gölcük Vizyon 2023 kapsamında 

değerlendirilecek projeler öncelikle 

Üniversite tarafından alt komisyona 

sunulur. Alt komisyonun detaylı bir 

çalışma ile son şeklini ve maliyetlerini 

belirlediği proje taslakları Gölcük 

Vizyon 2023 üst kuruluna sunulur.  

Proje Partnerlerinin belirlediği birer 

temsilciden oluşan üst kurulda büt-

çelen dirilerek onayı alır. 

Örnek olarak bir proje onay süre-

cinden bahsedecek olursak 2012 

yılında yapılmasına karar verilen 

Tarımsal Potansiyellerin ortaya 

konulması projesinde öncelikle alt 

komisyonda bulunan Kocaeli Üni-

versitesi, Gölcük Belediyesi, Gölcük 

İlçe Tarım Müdürlüğü, Gölcük Ziraat 

Odası Başkanlığının da bulunduğu 

alt komisyon tarafından değerlendi-

rilen Projeler Gölcük Vizyon 2023 üst 

kurul tarafından onaylanarak çalış-

malarına başlatılır. Tamamlanan pro-

jeler yıl sonunda tek bir kitap haline 

getirilerek basın toplantısıyla halka 

duyurulur.

Gölcük Vizyon 2023 kapsamında 2013 

yılı için belirlenen 16 proje, üniversite, 

belediye ve kent konseyi işbirliğiyle 

yürütülmektedir.

 � Kapak konumuz çok sektörlü 
yönetim ve katılımcılığa 
örnek teşkil eden; Moda Parkı 
yenilemesi çalışması Kadıköy 
Belediyesi tarafından semtte 
yapılan çalıştaylarla şekillenmiş, 
Moda Parkı semt sakinlerinin 
talepleri doğrultusunda yeniden 
düzenlenmişti. 
Çalışma sürecini 
ilginize sunuyoruz;

Projenin amacı:  

Moda semtinde yer alan mevcut 
çocuk parkının sert ve bitkisel peyzaj 
tasarımı açısından ele alınarak revize 
edilmesi ve kullanım alanının daha 
fonksiyonel hale getirilmesi, bunun 
yanı sıra mevcut oyun gruplarının 
yenilenmesi ve çeşitlendirilmesi ama-
cıyla Moda Parkı yenileme projesi 
hazırlanmıştır. Yaklaşık 3500 m2 olan 

park alanının 856 m2si çocuk oyun 

alanı, 52 m2si spor alanıdır. Mevcut 

alan içerisinde, 1 adet çocuk oyun 

alanı ve 1 adet fitness alanı mevcuttur. 

Çalışma yöntemimiz;

Moda semtinde yaşayanların fikir-

lerini almak, katılımcılarla park pro-

jesini bu fikirler doğrultusunda geliş-

tirmek üzere Moda Deniz Kulübünde 

katılım çalıştayları düzenlenmiştir. 

Ayrıca, sosyal medya üzerinden parka 

ilişkin sorunları tespit etmek ve öneri 

fikirleri almak üzere, anket yapılmıştır. 

Düzenlenen çalıştaylarda öneri pro-

jeler görülmüştür. Yapılan çalış-

taylar ve anket değerlendirmeleri 

sonucunda ortaya çıkan fikirler şu 

şekildedir; 

Park alanına; yakın ve uzak çev-

reden ulaşımın zor olduğu düşünül-

düğünden; konu ile ilgili uygun bir 

çözüm üretilmesi,

• Park alanının sahil ile olan 

bağlantısının sağlanması,

• Güvenlik açısından, alanın 

çevre duvar, çit, bitki duvarı 

vs. ile sınırlandırılması,

• Park içinde kolayca 

ulaşılabilecek, sorumlu park 

yetkilisinin bulunması,

• Park alanı aydınlatma sisteminin,  

yine güvenlik açısından uygun 

şekilde seçilip, uygulanması,

• Otopark sayısının elverdiği 

ölçüde artırılması,

• Park içi yol malzemesinin;  

geçirimli ve doğal olmasına 

dikkat edilmesi,

• Büyük ve küçük yaş oyun 

alanlarının birbirinden uzak 

Kadıköy Belediyesi'nden çok sektörlü yönetim ve katılımcılığa örnek

Moda Parkı Yenileme Projesi
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düşünülüp uygulanması,

• Bu alanlarda çocukların toprakla 

buluşmalarını sağlamak 

amacıyla ekolojik ve ekim, dikim 

alanlarının oluşturulması,

• Çocuk oyun alanlarındaki 

kum havuzlarının, kedi ve 

köpeklere karşı korunmalı 

şekilde planlanması,

• Oyun grubu elemanlarının 

sağlam malzemeden seçilmesi,

• Bu alanlarda kullanılması 

düşünülen zemin malzemesinin 

olabildiğince doğal malzeme 

olarak seçilmesi,

• Salıncak ve kaydırak 

elemanlarının artırılması,

• Engellilere yönelik oyun grupları 

planlanıp, uygulanması,alana 

ulaşımlarının en elverişli 

şekilde yapılması,

• Alan içerisinde tek pota 

basket, paten ve spor 

sahalarının oluşturulması,

• Park içerisinde, oyun alanları 

etrafında bank sayısının 

artırılması,çeşit olarak kullanımı 

kolay olanlarının tercih edilmesi,

• Pasif olarak nitelenebilecek 

bölgelerde çim yerine daha 
az suya ihtiyaç duyan uygun 
renk ve tekstürde yer örtücü 
ve mevsimlik kullanılması,

• Alan içerisinde uygun bir 
bölgeye WC , oyun alanı 
yakınlarına çeşme planlanması

• Özellikle köpekler için 
mümkün olabildiği ölçüde 
özgürce dolaşabilecekleri 
alanlar yaratılması,

• Mevcut ağaç ve çalı grubu 
bitkilere olabildiğince 
dokunulmaması ve sonuç olarak 
çocuk oyun ve yeşil alanı artırmaya 
yönelik planlamanın yapılması. 

Bu çalışmaların sonucunda moda 
parkı projesi belirtilen ilkeler doğrul-
tusunda hayata geçmiştir: 

 Moda Parkı yenileme projesi 
yukarıda belirtilen tespit ve öne-
riler de göz önünde bulundurularak, 
temel Peyzaj Tasarım ilkeleri doğrul-
tusunda hazırlanmıştır.Parkın biti-
şiğinde bulunan ve yol vasfını kay-
beden sokak  hazırladığımız projeye 
dahil edilerek serbest oyun alanı , iki 
adet tek pota basket sahası ve bir 
adet mini futbol sahası alanı olarak 

önerilmiştir. Park içerisindeki çocuk 

oyun alanları öneriler doğrultusunda 

yaşlara ve kullanım koşullarına göre 

gruplandırılmıştır. Park içerisinde,  2-5 

yaş, 5-12 yaş ve 12 – 17 yaş kullanı-

cıların aktivite yapabilecekleri alanlar 

oluşturulmuştur. Böylece 830 m2 

çocuk oyun 180m2 si 2-5 yaş kulla-

nıcılarına ait çocuk oyun alanı olarak 

planlanmıştır. Mevcut kullanımdaki 

oyun alanı zeminin kum olmasından 

kaynaklanan hijyen sorunu, gidermek 

ve doğal malzeme kullanılması talebi 

nedeniyle ağaç kabuğu kaplama 

olarak uygulanmıştır. Küçük yaş 

çocuklar için önerilen kum havuzu ise 

sokak hayvanlarının girişini engelle-

yecek şekilde ahşap panellerle koru-

narak çocukların daha sağlıklı şart-

larda kumla oynamasına elverişli bir 

hale getirilmiştir. Yine kum havuzu 

içerisine çocukların el ve göz koor-

dinasyonlarını geliştirebilecekleri 

oyun grupları konulmuştur.Mev-

cutta bulunan Fahri Korutürk heykeli 

önündeki sert zemin genişletilerek 

törenlerde kullanılabilecek alan oluş-

turulmuştur. Projenin uygulaması 

bitmek üzeredir.

 � Kapak konumuz çok sektörlü 
yönetim ve katılımcılığa 
örnek teşkil eden; Antalya 
Büyükşehir Belediyesi tarafından 
yürütülen Kepez ve Santral 
Mahalleleri Yeniden Yerleşim 
Projesi'ni paylaşıyoruz:

Kepez ve Santral Bölgesi Antalya'nın 
eski gecekondu bölgelerinden biridir. 
Söz konusu alan çevresinde orman 
alanları bulunmakta olup geçmiş 
dönemlerde sanayi alanları da (örn.
Ferrokrom Fabrikası) bölgede yer seç-
miştir. Proje alanının doğusu Antalya-
Burdur yolu ile sınırlıdır. Söz konusu 
proje alanı 140 ha büyüklüğündedir. 
Kepez ve Santral Mahalleleri’ni kap-
sayan proje alanının 2010 yılı toplam 
nüfusu 13.469 kişidir. 

"Kepez Santral Yeniden Yerleşim 
Projesi", Antalya Büyükşehir Belediyesi 
sınırları içerisindeki Kepez-Santral 
Mahallelerinde yaşayan vatandaşların 
barınma hakkına istinaden bölgedeki 
mevcut sorunları çözmek ve çağdaş 
bir yaşam alanı oluşturmak ama-
cıyla 2010 yılından itibaren hayata 
geçirilmiştir. 

Kepez-Santral Mahalleleri Antalya 
şehir merkezine giriş noktalarından 
birinde bulunması nedeniyle kent 
kimliğiyle ilgili ilk etkiyi yaratacak 
alanlardan biridir. Proje alanında 2008 
yılına kadar çeşitli tarihlerde planlama 
çalışmaları yapılmış ancak bu planlar 
uygulamaya geçmemiştir. Bu 
nedenle, bölgede yaşayanlar plansız, 
altyapı sorunları yaşayan, sağlıksız 
bir mekansal çevrede bugüne kadar 

yaşamak durumunda kalmışlardır. 

Bu sorunlara ve mülkiyet sorununa 
çözüm bulmak  amacıyla bölgedeki 
çalışmalara ilk olarak Kepez-Santral 
Mahalleleri proje alanının, Antalya 
Büyükşehir Belediye Meclisinin 
16.04.2008 sayılı kararı ile “Kentsel 
Dönüşüm Alanı” olarak ilan edilmesi 
ile başlanmıştır. Proje alanının mül-
kiyeti Büyükşehir Belediyesi'ne aittir. 
Daha önce vakıf mülkiyetinde olan 
proje alanı, 775 sayılı Gecekondu 
Kanununa dayalı olarak 1993 yılında 
Antalya Belediyesine satılmıştır.  
Planlama alanı içerisinde 2981/3290 
sayılı İmar Affı Kanunu kapsamında 
“tapu tahsis” belgesi bulunan vatan-
daşlar da yer almaktadır.

Yeniden yerleşim projesi ile söz 
konusu alanda, yaşam ve mekân 
kalitesi yüksek bir çevre oluşturu-
lacak; mahalle sakinlerinin, genç-

lerin, kadınların, yaşlıların, engelli-
lerin yararlanacağı mesleki kurslar, 
ticaret/çalışma alanları, sosyal ve kül-
türel merkezler oluşturarak, modern 
örgütlü toplumun gereksinmelerini 
karşılayacak tasarım ve katılımcı 
yöntemlerle de sosyal alanda top-
lumun gerisinde kalması önlene-
cektir. Bu durum hem toplum hem de 
kamu yararı açısından büyük önem 
taşımaktadır.

Yeniden yerleşim projesinin kent 
halkınca benimsenmesi, kamu 
-özel- sivil işbirliği uzmanlaşmanın 
sağlanması, şeffaf ve katılımcı bir yak-
laşım izlenmesi projenin temel ilkeleri 
olarak belirlenmiştir. 

Kepez- Santral Yeniden Yerleşim 
Projesi'nde paydaşların üretilecek 
plan, proje, yatırım modeli, paylaşım 
modeliyle alanda yapılacak uygulama 
konusunda eleştiri, görüş ve öneri-

Antalya Büyükşehir Belediyesi’nin kentsel ve yöresel paydaşlarla yürüttüğü çok 
sektörlü yönetim ve katılımcılığa örnek çalışma

Kepez ve Santral Mahalleleri 
Yeniden Yerleşim Projesi 
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lerini almak, gerekli çalışmaları şeffaf 

ve katılımcı bir yaklaşımla yürütmek 

amacıyla Antalya Kent Konseyi eşgü-

dümünde çalışan bir “Yeniden Yer-

leşim Komitesi” oluşturulmuştur.

Antalya halkının beklentilerini sahip-

lenecek, çağdaş ve günümüz gerek-

sinimlerine uygun olarak geliş-

mesini sahiplenecek paydaşlar olarak 

TMMOB bünyesindeki ilgili meslek 

odaları ve Ticaret ve Sanayi Odası 

temsilcileri düşünülmüştür. Altyapı 

ve sosyal donatıların geliştirilme-

sinden sorumlu olan kuruluş temsil-

cilerinin de paydaş olarak proje süre-

cinde yer almıştır.

Yeniden yerleşim projesi kapsa-

mında örgütlenmiş dernek üyeleri 

ve mahallede yaşayan vatandaşlar 

bu projenin paydaşlarıdır. 25 üyeden 

oluşan bu komitenin 9 üyesi ilgili 

mahallelerin iki muhtarı ve 6 tem-

silciden oluşmak üzere proje ala-

nında yaşayan kişilerden oluşmuştur. 

Bunun dışında Kepez Mahallesi'nden 

36 kişi Santral Mahallesi'nden 39 kişi 

olmak üzere 75 kişi de bölge temsil-

cileri olarak katılım sürecinde etkin 

rol oynamışlardır. Bu şekilde kademeli 

bir mekansal temsilcilik sistemi 

oluşturulmuştur. 

Buna ilaveten yapılan kurumsal 

düzenlemelerde, Büyükşehir Belediye 

Başkanı Başkanlığı'nda ve diğer üye-

lerinin de belediyenin ilgili birim-

lerinin üst düzey yöneticilerinden 

oluşan “Proje Yürütme Kurulu’nun” 

kurulması kararlaştırılmıştır. 

Kurulun ana işlevi Büyükşehir 

Belediyesi’nin konuyla ilgili karar-

larını birimler arası eşgüdümü sağ-

layarak almak, bu birimleri alınan 

kararların uygulanmasını sağlamak 

için izlemek ve denetlemek olarak 

belirlenmiştir. Proje Yürütme Kurulu, 

Büyükşehir Belediye Başkanı baş-

kanlığında Büyükşehir Belediyesi’nin 

Genel Sekreteri, Genel Sekreter Yar-

dımcıları (teknik-mali), Başkan Danış-

manları, Nazım Plan Büro Başkanı, 

İmar ve Şehircilik Dairesi Başkanı ve 

Fen İşleri Dairesi Başkanı olmak üzere 

10 kişiden oluşturulmuştur. 

2011 yılında 2 çalıştay yapılmış ve 

tarafların beklentilerinin ortak şeffaf 

bir alanda karşılanması amaçlanmıştır. 

Çalıştaylar sırasında sorun talepler 

ve mevcut durum değerlendirmele-

rinin ardından hazırlanan Karma Plan 

taslağı 17 Eylül 2011'de halkla payla-

şılmış ve eğilim yoklaması için ön bil-

gilendirme yapılmıştır. Karma plan 

çerçevesinde hak sahiplerinin konut 

ya da arsa tapusu arasından tercihle-

rinin tespit edilmesi amacıyla yapılan 

halk eğilim yoklaması%90'lık bir katı-

lımla gerçekleşmiştir. Halkın eğilim 

yoklamasında % 90 gibi bir oranla 

katılım göstermiş olması, projenin 

“katılımcı planlama” yaklaşımında 

önemli bir başarısı olarak görülebilir.

Eğilim yoklaması sonrası sonuçlar 

mahalle sakinleri ve Antalya kamuo-

yuyla paylaşılmıştır. 

Bu çalışmalarla birlikte Kepez-Santral 

Mahalleleri plan çalışmaları da sür-

dürülmüştür. 1/25.000 ölçekli Nazım 

İmar Planı Değişikliği Antalya Büyük-

şehir Belediyesi Meclisinin 11.10.2012 

tarih 495 sayılı kararıyla ve ardından 

1/5000 ölçekli Nazım İmar Planı deği-

şikliği Antalya Büyükşehir Belediyesi 

Meclisinin 11.10.2012 tarih 496 sayılı 

kararlarıyla onaylanmıştır. Bölgeye 

ilişkin 1/1000 ölçekli Uygulama İmar 

Planı 13.11.2012 tarih 613 sayılı Meclis 

Kararıyla onaylanmıştır. 

Plan çalışmaları ile eş zamanlı olarak 

proje koordinasyon merkezinde 

temel olarak uygulama imar planına 

göre yapılacak olan parselasyon pla-

nında, hak sahiplerinin hak ettikleri 

imar parseli büyüklüğünün belirlen-

mesine esas olan mevcut durumda 

işgal ettikleri arazi büyüklüğünün 

tespiti ve planın uygulanması için 

yıkılması gereken alanlarda kalan 

binaların enkaz bedellerinin tes-

pitine yönelik çalışmalar yapılmıştır. 

Elde edilen neticeler tutanak haline 

getirilmiş ve ilgili hak sahiplerince de 

imza altına alınmıştır.  Proje koordi-

nasyon birimi planlama ve uygulama 

süreciyle ilgili vatandaş bilgilen-

dirme ve hizmet çalışmalarını devam 

ettirmektedir. 

Kepezaltı-Santral Mahallerine ilişkin 

parselasyon çalışmaları tamamla-

narak Antalya Büyükşehir Belediyesi 

Encümeninin 25.05.2013 gün ve 313 

sayılı kararıyla onaylanarak askıya 

çıkarılmıştır. Bölgede yapılan çalış-

maların ardından hak sahipliği bil-

gileri buna ilişkin hazırlanan yönerge 

Belediye Encümeni onayını bek-

lemekte olup bu aşamadan sonra 

tapu işlemlerine başlanacaktır. Kepez 

Santral Yeniden Yerleşim Projesi  

tamamlanma aşamasındadır.

 � Kapak konumuz olan çok sektörlü 

yönetim ve katılımcılığa örnek 

teşkil eden İstanbul Büyükşehir 

Belediyesi’nin yaşlılara yönelik 

gerçekleştirdiği uluslararası 

çalışmasını bilginize sunuyoruz.

İstanbul Büyükşehir Belediyesi, 
7.Çerçeve (FP7) Bilgi Bölgeleri–2010–1 
çağrısına yönelik olarak hazırlanan, 
JADE (Joining Innovative Appro-
aches for the Integration and Deve-
lopment of Transnational Knowledge 
Clusters Policies related to Inde-
pendent Living of Elderly -Yaşlıların 
Bağımsız Şekilde Yaşamaları için Çok 
Uluslu Bilgi Kümeleri Kurularak Poli-
tikaların Entegrasyonu ve Yenilikçi 
Yaklaşımların Bir Araya Getirilmesi) 
Projesi’ne dahil oldu. İstanbul Büyük-
şehir Belediyesi; İtalya’dan SWIM-
Sviluppo Marche SpA Societa Uniper-
sonale liderliğinde; İBB Sağlık Daire 
Başkanlığı ile AB ve İstanbul Ulus-
lararası Finans Merkezi Müdürlüğü 
koordinasyonunda;  İtalya, Fransa, 
İngiltere, Finlandiya ve Türkiye’den 
üniversite, yazılım şirketleri ve kamu 
kurumlarının yer aldığı (33 mü) 39 
ortaklı çalışmaya geniş bir konsor-
siyumla birlikte katıldı. 2010 yılında 
Avrupa Komisyonu’na sunulan ve 
hibe almaya hak kazanan proje yürü-
tülmeye devam ediyor.  Proje tamam-
landıktan sonraki sürdürülebilirliği ise 
İBB Sağlık Daire Başkanlığı tarafından 
sağlanacak.

7. Çerçeve Bilgi Bölgeleri Programı 
kapsamında, başvurusu yapılan JADE 
Projesi ile; evde sağlık hizmetleri, yaşlı 

bakımı ve ileri düzey bağımlı hasta 
bakımı alanlarında AB düzeyinde 
bölgesel araştırma işbirliği kümeleri 
kurmak, ortak bir ajanda ve eylem 
planı geliştirmek, yaşlı nüfusun ihti-
yaçları doğrultusunda sağlıklı yaş-
lanma ve bağımsız yaşama prensip-
lerine yönelik tele sağlık, uzaktan 
bakım ve sosyal destek hizmetlerine 
yönelik kapasite geliştirmek, bilgi ve 
deneyim paylaşımı hedefleniyor.

FP7 Bilgi Bölgeleri nedir?

FP7 “Bilgi Bölgeleri” alanının temel 
amacı, aynı coğrafi bölgede bulunan 
yerel/bölgesel yönetim, üniversite/
araştırma merkezi ve özel sektör 
kuruluşlarının bir araya gelmesi ile 
bilgi kümeleri oluşturmak ve ortak-

lıklar gerçekleştirmektir. Bilgi Böl-

geleri–2010–1 çağrısı kapsamında, 

sağlık alanında bilgi bölgelerinin oluş-

turulması ve bu bölgelerin Avrupa’da 

benzer yapıda kurulan diğer böl-

geler ile işbirliklerinin geliştirilmesi 

ve bölgeler arasındaki Ar-Ge farklı-

lıklarının ortadan kaldırılması hedef-

lenmektedir. Türkiye, İtalya, Fransa, 

İngiltere, Finlandiya’nın oluşturmuş 

olduğu 5 bilgi bölgesinden oluşan 

JADE Projesi kapsamında; Avrupa 

düzeyinde, ulusal ve bölgesel diğer 

fon fırsatları ile sinerji oluşturulması 

ve proje sonuçlarının katılımcı böl-

gelerdeki iletişim kanalları aracılığı 

ile politik seviyede yayılmasına katkı 

sağlanması hedeflenmektedir. 

İstanbul Büyükşehir Belediyesi’nin 7.Çerçeve (FP7) Bilgi Bölgeleri 2010 kapsamında 
yer aldığı uluslararası çalışması

İstanbul Büyükşehir 
Belediyesi JADE Projesi  
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B ursa Büyükşehir Belediyesi, atık sularını 
doğaya bırakan işletmeleri ‘gerçek 
zamanlı uzaktan atık su izleme istasyonu’ 

ile anlık olarak online takibe aldı.

Büyükşehir Belediye Başkanı Recep Altepe, 

Bursa’nın daha sağlıklı bir kent olması için 

altyapı çalışmalarını aralıksız sürdürürken, diğer 

taraftan da çevre kirliliğine yol açan işletmeleri 

online takibe aldıklarını söyledi.

Bursa Büyükşehir Belediyesi, atık sularını doğaya 

bırakan işletmeleri ‘Gerçek zamanlı uzaktan 

atık su izleme istasyonu’ ile anlık olarak online 

takibe aldı. Bir işletmenin kullandığı su mikta-

rından, doğaya deşarj ettiği miktara ve deşarj 

edilen suyun kirlilik parametrelerine kadar tüm 

değerleri, hem Büyükşehir Belediyesi hem de 

Çevre ve Şehircilik Bakanlığı tarafından anlık 

olarak izlenebiliyor.

Bursa’nın daha yaşanabilir bir kent olması ama-

cıyla tüm derelerin düzenli olarak ıslahını yapan, 

kolektör hatları ile derelere akan kanalizasyon 

atıklarını, arıtma sistemine bağlayan Büyükşehir 

Belediyesi, kirliliğe yol açan firmaların yakın 

takibi için de düğmeye bastı. İlk etapta kendine 

ait arıtma tesislerine ‘gerçek zamanlı uzaktan atık 

su izleme istasyonlarını’ kuran Büyükşehir Bele-

diyesi şimdi de doğaya deşarj yapan firmaları 

takibe aldı. Büyükşehir Belediyesi, özel firmalara 

yönelik ‘Gerçek zamanlı uzaktan atık su izleme 

istasyonlarının ilkini Bademli girişinde bulunan 

Emek Yağ Fabrikası’na kurdu. Büyükşehir Belediye 

Başkanı Recep Altepe, beraberindeki BUSKİ 

Genel Müdürü İsmail Hakkı Çetinavcı ile birlikte, 

işletmenin kullandığı su miktarından, deşarj 

ettiği miktara ve deşarj edilen sudaki kirlilik para-

Fabrika arıtma 
tesislerine online takip 

metrelerine kadar her değerin anlık 
olarak ölçüldüğü istasyonu inceledi. 
Emek Yağ Sanayi A.Ş. Yönetim Kurulu 
Başkanı Sait Uyar’ın da katıldığı istas-
yonun hizmete açılış töreninde, 
Başkan Altepe’ye sistemin çalışma 
şekli hakkında bilgi verildi.

Dereler kirlilikten arınacak

Büyükşehir Belediye Başkanı Recep 
Altepe, yılların şikayet edilen ancak 
kalıcı bir çözüm getirilemeyen mer-
kezden geçen derelerin ıslahına 
yönelik bu dönem somut adımlar 
attıklarını söyledi. Dere ıslah çalış-
maları düzenli olarak devam ederken, 
derelere akan kanalizasyonların 
arıtma sistemlerine alınması için 
BUSKİ tarafından kolektörler yerleş-
tirildiğini dile getiren Başkan Altepe, 
kirliliğin kaynağından önüne geçmek 
için önemli bir çalışmayı daha baş-
lattıklarını söyledi. ‘Gerçek zamanlı 
uzaktan atık su izleme istasyonu’ 
sayesinde atık suların daha kay-
nağında iken belirleneceğini dile 
getiren Başkan Altepe, “Bu sistem 
sayesinde işletmenin kullandığı ve 
doğaya bıraktığı su miktarları debi-
metre ile ölçülüyor. Aynı zamanda 
işletmenin atık su olarak bıraktığı 
sular bu sistemde anlık olarak ölçü-

lüyor. Online çalışan sistem sayesinde 

biz oturduğumuz yerden bu firma ne 

kadar su kullanıyor, doğaya ne kadar 

su bırakıyor ve suyun kirlilik paramet-

releri nedir? bunları rahatlıkla görebi-

leceğiz. Bu veriler hem belediyemiz 

tarafından hem de Çevre ve Şehircilik 

Bakanlığı tarafından online olarak 

takip edilebilecek. Sisteme dışarıdan 

bir müdahale şansı da yok. Çünkü 

kameralarla anlık takip yapılıyor. İstas-

yonun kapısının açıldığını bile biz 

oturduğumuz yerden takip edebile-

ceğiz” dedi.

Başkan Altepe, deşarj miktarı fazla 

olan işletmelerden başlayarak 

kısa sürede sistemi tüm işletmeler 

bazında yaygınlaştıracaklarını ve 

bundan sonra derelerin daha temiz 

akacağını da sözlerine ekledi.

Emek Yağ Sanayi A.Ş. Yönetim Kurulu 

Başkanı Sait Uyar da fabrika alanı 

bünyesindeki arıtma tesislerine 

güvendiklerini ve bu arıtma tesisini 

yüzde 100 kapasite ile çalıştırdıklarını 

söyledi. Uyar, “Çevreye herhangi bir 

zararlı atık bırakmayan bir firmayız. Bu 

nedenle “Gerçek zamanlı uzaktan atık 

su izleme istasyonu”, BUSKİ tarafından 

Bursa’da ilk kez işletmemize kuruldu” 

diye konuştu.

Başkan Altepe, 
deşarj miktarı fazla 
olan işletmelerden 
başlayarak kısa 
sürede sistemi tüm 
işletmeler bazında 
yaygınlaştıracaklarını 
ve bundan sonra 
derelerin daha temiz 
akacağını söyledi.

Bursa Büyükşehir Belediyesi Bursa Büyükşehir Belediyesi

22 kentli dergisi kentli dergisi 23 www.skb.org.tr



Bursa´nın sağlıklı yaşanabilir bir kent 
olması yolundaki çalışmalarını hızla 
sürdüren Bursa Büyükşehir Bele-
diyesi, Nilüfer sınırlarındaki Balat 
bölgesinin alt yapı eksikliklerinin 
giderilmesi için çalışmalara başladı. 
Çalışmaları yerinde inceleyen Büyük-
şehir Belediye Başkanı Recep Altepe, 
"Balat ve çevresindeki pis suların 
taşması ve kötü koku olayı, inşallah 
çalışmalar tamamlandıktan sonra 

kalmamış olacak. Bölge, kalıcı bir 
ferahlığa kavuşmuş olacak" dedi.

Büyükşehir Belediye Başkanı Recep 
Altepe, Bursa´da çevre sorunlarının 
giderilmesinin kendileri için büyük 
önem taşıdığını söyledi. Bu konuda 
büyük hassasiyet gösterdiklerini ve 
pis suların taşmasına ve kötü koku-
ların oluşmasına neden olan alt yapı 
eksikliklerinin giderilmesi için canla 
başla çalıştıklarını belirten Başkan 
Altepe, Balat Erginevler bölgesinin 
çevre sorunlarından arındırılması 
için start vermekten büyük mut-
luluk duyduklarını ifade etti. Balat´ın 
kot düşüklüğünden dolayı atıkların 
tahliye edilemediği bir bölge haline 
geldiğini vurgulayan Başkan Altepe, 
"Burası foseptiklerle dolu, yetersiz 
alt yapıdan oluşuyordu. Erginevler 
sitesinin yapılması ve yerleşmenin 
artması nedeniyle alt yapının bir 
noktada toplanması ve mevcut alt 

yapının yetersizliği söz konusuydu. 

Zira sık sık logar kapaklarında taş-

malar oluyor, bölgede kötü kokular 

yayılıyordu. Yine aynı şekilde fosep-

tiklerin de taşması, önemli ölçüde 

rahatsızlık veriyordu" diye konuştu. 

Büyükşehir Belediyesi´nin BUSKİ nez-

dinde başlattığı çalışmalarla bölgeye 

800´lük boruların döşenme çalışma-

larının başlatıldığını, tüm giderlerin 

toplanarak ek bağlantılarla birlikte 

bölgeden uzaklaştırılacağını belirten 

Başkan Altepe, "Bu atıklar uzun bir 

hatla daha sonra Badırga Arıtma 

Tesisleri´ne giden arıtma kolektör-

lerine bağlanmış olacak. Artık alt yapı 

tamamen yeterli hale gelmiş ve çevre 

rahatlamış olacak. Taşmalar ve koku 

olayı, kökünden kazınmış olacak. 

Şimdiden Balat’ımız ve Nilüferimiz 

için hayırlı uğurlu olsun" şeklinde 

konuştu.

U ludağ’ın güney yamaçlarından 
doğup, kentin en önemli 
içme suyu kaynakları olan 

Doğancı ve Nilüfer Barajlarını bes-

ledikten sonra Bursa Ovası’na can 

verip, Uluabat Gölü’ne ulaşan ve 

oradan da Susurluk Çayı ile birleşerek 

Karacabey Boğazı’ndan Marmara 

Denizi’ne dökülen Nilüfer Çayı’nın kir-

lilikten arındırılmasına yönelik somut 

adımlar atılmaya başlandı. Orman ve 

Su işleri Bakanı Veysel Eroğlu, Bursa 

Büyükşehir Belediyesi başta olmak 

üzere ilgili tüm kurumlarla ortak bir 

çalışma grubu oluşturup, Nilüfer 

Çayı’nın kirlilikten arınması için önce-

likle bir eylem planı oluşturulacağını 

söyledi.

Bakanlık teşkilatı ile BUSKİ yetkilile-

rinden Nilüfer Çayı ile ilgili bilgi alan 

Eroğlu, ilgili kurumların katılacağı bir 

çalışma grubu kurulması ve Nilüfer 

Çayı Havzası için eylem planı hazır-

lanması talimatını verdi. İlgili bütün 

kurumlarla ortak bir çalışma yaparak 

Nilüfer’in su kalitesini artıracaklarını 

ifade eden Bakan Eroğlu, “Denetim-

lerin artırılması, atık su arıtma ve katı 

atık tesislerinin kurulması, dere ıslahı, 

erozyon kontrolü çalışması ile prob-

lemler çözülür. Öncelikle bir çalışma 

grubu oluşturacağız. Ardından hangi 

kurumun, hangi çalışmayı ne zaman 

yapacağını kayıt altına alan bir eylem 

planı hazırlayacağız. Planın uygu-

lanması ile Nilüfer’i kirlilikten kurtara-

cağız” dedi. Havza’nın bütününü ele 

alan bir eylem planı hazırlanacağını 

dile getiren Eroğlu, yapılacak çalış-

manın mevzuat düzenlemeleri, evsel 

atık su tesislerinin kurulması, sana-

yinin ortak arıtma yapmasını sağla-

yacak Islah OSB’lerin oluşturulması, 

katı atık arıtma tesisi kurulması, dere 
ıslahı, derelerde peyzaj, erozyon 
kontrolü ve ağaçlandırma hususlarını 
içereceğini açıkladı.

Önemli mesafe alacağız

Bursa Büyükşehir Belediye Başkanı 
Recep Altepe de Nilüfer Çayı’ndaki 
kirliliğin onlarca yıldır kentin günde-
minde olduğunu, Büyükşehir Bele-
diyesi olarak da zaman zaman bu 
konuda çeşitli çalışmalar yaptıklarını 
söyledi. Nilüfer Çayı’nın kentin mer-
kezinden geçen bölümleri ile denize 
döküldüğü noktada önemli bir kir-
lilik görüldüğünü ifade eden Başkan 
Altepe, “Kirlilikle mücadele ve komple 
havzanın düzenlenmesiyle ilgili 
Bakanlığımızın katkı vermesi bizim 
için çok önemli. Ortak çalışmayla bir-
likte önemli bir mesafe alacağız” diye 
konuştu.

Balat kokudan kurtuluyor 

Nilüfer Havzası için tarihi işbirliği

Bursa Büyükşehir Belediyesi Bursa Büyükşehir Belediyesi
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İ stanbul Büyükşehir Belediyesi 
Kültür A.Ş, İstanbul’un su kül-
türünü görünür kılmak ama-

cıyla Roma, Bizans ve Osmanlı 

dönemine ait 2000 yıllık tarihi su 

yapılarını tanıtan bir kitap yayımladı. 

Kitapta yer alan eserler arasında, Hz. 

Meryem’e ithaf edilen ve onun şifa 

verici kudretini temsil eden 2000 yıllık 

Balıklı Ayazması, İstanbul’un en eski 

su kemeri olan Bozdoğan(Valens) 

Kemeri, II. Sultan Abdülhamit’in içtiği 

ve tavsiye ettiği Taşdelen Suyu, dünya 

su mimarisinin başyapıtı olarak kabul 

edilen Mağlova Kemeri, İstanbul’un 

ilk bendi olan Karanlık Bend, Bizans’ın 

gizemli yapısı Yerebatan Sarnıcı, 

Topkapı Sarayı Su Terazisi ve Taksim 

semtinin isim babası olan Taksim 

Maksemi de bulunuyor.

İstanbul Büyükşehir Belediyesi Kültür 

A.Ş., İstanbul su kültürünün yansıması 

olan ve kentin su ihtiyacını karşılamak 

üzere inşa edilen 100 su yapısını tek 

kitapta bir araya getirdi.  İstanbul’un 

100 Su Yapısı ismini taşıyan kitap, 

Roma, Bizans ve Osmanlı dönem-

lerine ait kemerlerden sarnıçlara, 

bentlerden maksem ve su terazilerine 

kadar farklı türdeki 100 önemli eseri 

tanıtarak suyun tarihi yapılardaki 

2000 yıllık serüvenini anlatıyor. Prof. 

Dr. Zekeriya Kurşun’un yayın danış-

manlığında araştırmacı yazar Davut 

Hut’un kaleme aldığı eser, suyun kay-

nağından başlayarak abıhayat olduğu 

aşamaya kadarki tüm süreci 3 bölüm 

halinde anlatıyor. 

İstanbul’un 2 bin 
yıllık su serüveni 
bu kitapta

İstanbul Büyükşehir Belediyesi Mardin Belediyesi

M ardin Belediyesi  şehre yeni 
yeşil alanlar kazandırmaya 
devam ediyor. Yenişehir 

Mahallesi’nde Kızıltepe Kavşağı ve 

Hilton Yolu üzerine kurulan 4 bin 

500 metrekarelik yeşil alanın şehrin 

girişini güzelleştireceğini söyleyen 

Mardin Belediye Başkanı Mehmet 

Beşir Ayanoğlu parkta sosyal donatı 

alanlarının da olacağını belirtti. 

Ayanoğlu “Çok kısa süre içinde 

hizmete girecek  olan yani parkı-

mızın içinde çocuk oyun grupları, 

fitness spor aletleri, aydınlatma ele-

manları, oturma grupları, yürüyüş 

yolları, yetişkin bitkisel donatım 

materyalleri ve otomatik sulama sis-

temleri olacak.” dedi. 

Üç Mahallenin İçme Suyu 
Şebekesi Yenileniyor

Sağlıklı Kentler Birliği’nin ilk üyele-

rinden olan  Mardin’de, sağlıklı kent 

vizyonuna uygun çalışmalar yaptık-

larımın altını çizen Mardin Belediye 

Başkanı Mehmet Beşir Ayanoğlu 

etap etap içme suyu şebekelerini 

de yenilendiğini söyledi. Ayanoğlu  

“Mevcut şebekede kullanılan; eskimiş 

ve kullanma özelliğini yitiren çelik ve 

asbest borular sık sık arıza vermekte 

ve aşınma yüzünden sık sık boru pat-

lamaları yaşanıyordu. Belediye Su ve 

Kanalizasyon İşleri Müdürlüğü ekip-

lerimiz; üç mahallemizi besleyen yak-

laşık 6 kilometre uzunluğundaki içme 

suyu şebekesini tamamı yeniliyor. 

80 yıl kullanım ömrü olan polietilen 

borular döşeniyor” dedi.

Mardin’e yeni yeşil alanlar
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İ zmir Büyükşehir Belediyesi, Çamur Kurutma 
Tesisi’ni tamamlayarak hizmete aldı. Tesis, 
arıtmalardan çıkan günlük 800 ton çamuru 

yüzde 92 oranında kurutarak hem tarım alanla-

rında hem de ek yakıt olarak sanayide kullanılır 

hale getirecek. Kent, yıllardır Çiğli’de depolanan 

arıtma çamurlarından sonunda kurtulacak.

Türkiye’nin en büyük çevre yatırımlarından 

birine imza atan İzmir Büyükşehir Belediyesi, 

arıtmalardan çıkan çamuru yüzde 92 oranında 

kurutarak tarım alanları ve kentsel yeşil alan-

larda kullanılır hale getirecek “Çamur Çürütme 

ve Kurutma Tesisi” inşaatında kurutma bölümü 

tamamlandı. İzmir Büyükşehir Belediye Başkanı 

Aziz Kocaoğlu’nun geçtiğimiz yıl Mayıs ayında 

temelini attığı 60 milyon liralık tesisin kurutma 

ünitesi devreye girdi. 

İZSU Genel Müdürlüğü yetkilileri, kurutma üni-

tesinde diğer arıtma tesisleriyle birlikte günlük 

800 tona ulaşan çamur miktarının yaklaşık 4 kat 

azaltılarak 220 tona düşürüleceğini, ayrıca yüzde 

92 oranında katı madde içeriğine ulaşan kuru-

tulmuş çamurun, tarım alanlarında, kentsel yeşil 

alanlarda veya ek yakıt olarak sanayide kullanıla-

bileceğini söyledi. 

Çamurun farklı alanlarda değerlendirilebilmesi 

için çalışmalar yürüttüklerini belirten yetki-

liler, “Çimento fabrikalarında çamurun ek yakıt 

olarak kullanılması için firmalarla görüşmele-

rimiz sürüyor. Şu an tesiste Çiğli Atık Su Arıtma 

Tesisi’nden çıkan çamurların kurutuma işlemi 

başladı. Ardından diğer arıtma tesislerinden 

çıkan çamuru tesise alacağız. Kısa bir süre sonra 

Çiğli Atık Su Arıtma Tesisi sahasında çamur 

depolama işlemi sona erecek ve bu alanlar reha-

bilite edilecek” dedi.

İzmir Büyükşehir Belediyesi İzmir Büyükşehir Belediyesi

İzmir çamurdan 
biogaz üretecek

Çamur 4 kurutucudan geçiyor

30 bin metrekarelik alanda ‘Çamur 

Çürütme ve Kurutma’ olmak üzere iki 

kısımdan oluşan tesiste 20 ünite yer 

alıyor. Tesise giren çamurlar her biri, 

günde 200 ton işlem hacmine sahip 

4 adet çamur kurutma ekipmanından 

geçiyor. Yüzde 25 kuru madde ora-

nında tesise giren çamurun içindeki 

su,  sıcak hava ile birlikte buharlaşıyor 

ve yüzde 92 katı madde içeriğine ula-

şıyor.  Siloya nakledilen kurutulmuş 

çamur sanayi tipi çuvallara konu-

luyor. Tesiste ayrıca oluşturulan labo-

ratuarda ise tesise giren ve çıkan 

çamurun analizleri yapılıyor; içindeki 

kuru madde oranı saptanıyor. 

Çamurdan biogaz üretilecek

Yüzde 70 oranında tamamlanan 

tesisin “Çürütücü Ünitesi” ise 2014 

yılı başlarında hizmete açılacak. 

Çamurda kokuya neden olan organik 

bileşikler, çamur çürütme işlemi son-

rasında biyogaz olarak tanımlanan ve 

yanabilen gaz bileşenine dönüşeceği 

için kalan çamurda koku problemi 

olmayacak. Ayrıca çamur çürütme 

tesisinde günde tahmini olarak üre-

tilecek 53 bin metreküp biogaz da 

çamurun kurutulmasında kullanı-

lacak. Böylelikle tesisin doğalgaz 

ihtiyacının yüzde 75’i biogaz üreti-

minden sağlanmış olacak.
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K ocaeli Büyükşehir Belediyesi, 
tarımda gereksiz kimyasal kul-
lanımını azaltmak ve ekolojik 

dengenin korunmasını sağlamak 

amacıyla önemli bir uygulamayı 

hayata geçirdi. Bilinçsizce uygulandı-

ğında istenmeyen sonuçlar doğuran 

zirai ilaçların yerine artık kitlesel 

yakalama metodu kullanılan tuzaklar 

geliştirildi. Sera ve bahçelere yerleş-

tirilen tuzaklar sayesinde ilaç kullan-

madan bitki zararlıları bertaraf edi-

liyor. Biyoteknolojik mücadele adı 

verilen yöntem hakkında çiftçiler 

bilinçlendiriliyor. 

Büyükşehir Belediyesi, 2. Dünya 

Savaşı`ndan sonra yaygınlaşan ve 

birçok problemi de beraberinde 

getiren tarımda kimyasal mücadele 

yerine doğal yöntemlerin kullanıldığı 

alternatif bir çalışmayı Kocaeli`de 

uygulamaya başladı. Park Bahçeler 

Daire Başkanlığı Tarım ve Hayvan-

cılığı Geliştirme Şefliği tarafından 

Kocaeli`deki köylerde başlatılan 

uygulamayla ilaç kullanmadan bit-

kiler zararlılardan korunuyor. 

Uygulama kapsamında; Kandıra, 

İzmit ,Gebze`nin köylerindeki elma, 

kiraz, bağ ve fındık bahçeleriyle 

seralara tuzaklar yerleştirildi. Ayrıca 

Kartepe İlçe Gıda Tarım ve Hayvan-

cılık Müdürlüğü ile beraber elma 

bahçelerine tuzaklar asıldı. Doğal 

yöntemler kullanılan tuzaklarla elma 

iç kurdu, kiraz sineği, bağ salkım 

güvesi, fındık dalkıran, domates 

güvesi ve seralarda beyazsinek ve 

yaprak galeri sineğinin zararlarının en 

aza indirilmesi amaçlandı. Biyoteknik 

mücadele hakkında belediye yetki-

lileri, çiftçileri bu mücadele sistemi 

konusunda bilgilendiriyor.

Çiftçilerin memnuniyetini kazanan 

biyoteknik mücadele yöntemleri 

sadece hedef alınan zararlıya etki 

ediyor. Bu yöntemde zararlıların; ana-

tomisi, morfolojisi, fizyolojisi, biyo-

lojisi ve davranışları üzerinde etkili 

olan bazı maddeler kullanılıyor. Bu 

maddelerle zararlıların bazı özel-

likleri bozuluyor ve bitkilere zarar 

vermesi önlenmiş oluyor. Biyoteknik 

mücadele ayrıca zararlıların popülas-

yonunu ortaya çıkarmada yardımcı 

oluyor.

Ürünün korunmasında büyük rol 

oynayan zirai ilaçlar (pestisitler) isten-

meyen bazı yan etkileri de berabe-

rinde getiriyor. Bilinçsizce yapılan 

ve tekniğine uygun olmayan uygu-

lamalar hava, su, toprak ve yabani 

hayatı olumsuz etkiliyor. Böylece 

insan, hayvan ve çevre sağlığı 

tehdit altında kalıyor. Gıda madde-

lerinde ilaç kalıntıları birikip, hedef 

alınan zararlılarda direnç oluşabi-

liyor. Önemli olmayan bazı zarar-

lılar, zararlı konumuna geçip yararlı-

ların ve doğal hayatın öldürülmesiyle 

doğal denge bozuluyor ve bitkilerde 

toksit etki görülüyor. Bu oluşumlar 

yoğun zirai ilaç kullanımıyla günü-

müzde artan kanser vakalarına zemin 

hazırlayabiliyor.

Bazı sinek türleri sarı renk tara-

fından çekici bir etkiye sahip. Sarı 

renkli plastik levhalar üzerine renksiz, 

kokusuz, kurumaz ve suda çözünmez 

bir böcek yakalama zamkı sürülerek 

tuzaklar oluşturuluyor. Örneğin; 

domates serasında beyaz sineğin var-

lığını tespit etmek için fide dikimiyle 

birlikte dekara 1 adet olacak şekilde 

sarı yapışkan tuzak, bitkinin 10-15 cm 

üzerinden asılıyor.

Uçuşla birlikte 10 m²'ye 1 tuzak

İlk beyaz sinek uçuşu belirlendikten 

sonra tuzaklar, 10 metrekareye 1 tuzak 

gelecek şekilde 3 metre aralıklarla 

ardışık olarak yerleştiriliyor. Böylece 

beyaz sineğin vereceği zarar kim-

yasal kullanmadan önlenmiş oluyor. 

Bu tuzak aynı zamanda; salatalık, pat-

lıcan, biber, kabak, kavun, fasulye ve 

süs bitkilerinde de kullanılabiliyor.

Ziraatte ilaçsız 
mücadele

Kocaeli Büyükşehir Belediyesi
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 � Nilüfer Belediyesi’nin Dünya Sağlık 
Örgütü Sağlıklı Kentler Ağı içerisinde, 
uluslararası düzeyde çalışmaları 
olduğunu biliyoruz. Özellikle 
eşitsizlikler üzerine yürüttüğünüz 
çalışma hakkında bilgi alabilir miyiz?

Dünya üzerinde yaşanan son gelişmeler, ülkeler 

arası ve ülke içindeki eşitsizliklerin giderek 

derinleştiğini gösteriyor. DSÖ Avrupa Bölge Ofisi 

Sağlık 2020 gibi politikalarla bu duruma çözüm 

üretmek için çaba harcıyor. Sağlık 2020’nin 

amacı sağlık ve esenliği arttırmak, eşitsizlikleri 

azaltmak, halk sağlığını güçlendirmek  ve insan 

odaklı sağlık sistemleri oluşturmak. Biz de on 

yılı aşkın bir süredir sağlığı gündemimizde en 

üst sıralarda tutmaktayız. Bildiğiniz gibi Uludağ 

Üniversitesi ile yaptığımız Halk Sağlığı Protoko-

lümüzle Sağlıkta Dönüşüm Yasası’ndan önce, 

erişilebilir koruyucu sağlık hizmetini kapsamlı 

bir biçimde deneyimlemiştik. Uygulama hala 

Nilüfer Belediye Başkanı Mustafa Bozbey

“Kente büyük açıdan 
bakmak lazım”

Söyleşi

sürüyor ancak yasadan etkilendi. Ken-
timizde sağlığı geliştirmenin yolunun 
eşitsizlikleri azaltmaktan geçtiğini bu 
tür uygulamalarımızla görmüştük. 
Şimdi DSÖ Sağlıklı Kentler Ağı’nın da 
desteğiyle bu çalışmalarımızı temel-
lendirmeye çalışıyoruz. 

2012 yılında Eşitsizlikleri Harita-
lamak adlı çalışmamız ile de, Türki-
ye’deki sağlığın sosyal belirleyici-
lerini ve eşitsizlikleri görünür kılmaya 
çalıştık. Amacımız eşitsizliklerin var-
lığını görsel olarak anlatmak ve bir 
farkındalık yaratmaktı. Şimdi bu çalış-
manın aynısını kentimiz için gerçek-
leştirmeye çalışıyoruz. Bu çalışmayı 
Marmot Araştırma Ekibi olarak da 
bilinen Londra Üniversite Kolejinin 
(UCL) koordinatörlüğünde yapıyoruz. 
2011 yılında Liege’de yapılan Avrupa 
Sağlıklı Kentler Ağı yıllık toplantısında 
bizim çalışmalarımızı daha önceden 
bildikleri için yapacakları çalışmada 
yer almamızı kendileri istediler. Daha 
önce 2011 yılında yaptığımız “Eşit-
sizlikler Kaçınılmaz mıdır?” başlıklı 3. 
Kent ve Sağlık Sempozyumumuza 
davetli olarak gelmişler ve çalışmala-
rımızı önemsemişlerdi. UCL ile yaptı-
ğımız çalışma, yerel düzeyde eşitsiz-
likleri ortaya koymak ve eşitsizlikleri 
bertaraf etmek için politika üretmek 
üzerine kurulu. Bizim dışımızda 
Avrupa’dan 5 kent daha bu çalışmada 
yer alıyor. Önümüzdeki Eylül ayında 
UCL uzmanları ile bu konuda bir 
araya gelip kentlilerimizle konuyu tar-
tışmayı planlıyor ve 2013 yılı sonunda 
bir ön raporla kentimizdeki durumu 
ortaya koymayı hedefliyoruz. Ayrıca 
çalışmadaki diğer kentlerle elde edi-
lebilen ortak veriler üzerinden ken-
dimizi kıyaslayabileceğiz. 

 � Sağlıklı kent olmak adına 
Nilüfer Belediyesi olarak 
neler yapıyorsunuz?

Birçok proje yürütüyoruz ama şunu 
özellikle belirtmek istiyorum. Kente 

büyük açıdan bakmak lazım. Hava-

sıyla, suyuyla, gürültüsüyle, manyetik 

alanıyla… Nilüfer hem hizmetleriyle, 

hem de mükemmellik modeline göre 

kurduğu yönetim sistemiyle farklı bir 

belediye. Bir kere sağlıklı kent bizim 

için çok önemli. Kent sağlıklı olmadığı 

sürece o kentteki insanların sağlıklı 

yaşamından söz edemeyiz. Önce 

kentin sağlıklı bir yapıya dönüşmesi 

lazım. Yeşil alanlarıyla, yürüyüş yolla-

rıyla, yaya öncelikli yollarıyla, bisiklet 

yollarıyla, parklarıyla, ulaşımıyla, imar 

planlarıyla, kamu alanlarına erişebilir-

liğiyle, sosyal imkanlarıyla yani bun-

ların tamamının iyi planlanması lazım 

ki sağlıklı bir kentten söz edebilelim. 

Sonrasında zaten içinde yaşayan 

insanlar biz diyoruz ya gülümseyin 

Nilüferdesiniz,  gülümserler ve sağ-

lıklı olurlar. Bütün çabamız bu.

 � Sağlıklı kentten anladığımız 
aslında bütüncül bir 
çalışma, çaba…

Kesinlikle bütüncül bir çaba gerek-

tiriyor. Bir defa sağlıklı kent kavramı 

önce planlama ile başlar. Bir bölgeyi 

planlarken sağlıklı kent kriterlerine 

göre hareket etmeniz lazım. Bu; bina-

ların rüzgar alışı, güneş alışıyla başlar, 

yeşil alanların dağılımı, insanların 

kamu alanlarına, sosyal alanlara ula-

şımına kadar her detayın planlaması 

ile de devam eder. Sonra o planın 
uygulama aşamasında iyi bir denetim 
gelir. Siz eğer bir ekokent yaratacak-
sanız onun değerlerini ortaya koya-
caksınız. Kenti sağlıklı hale getirdi-
ğiniz andan itibaren insanların da 
orada sağlıklı biçimde yaşadığını 
göreceksiniz zaten. Bursa tek mer-
kezli planlandığı için sağlıksız bir kent. 
Geçmişte yapılan planlara bakın,  bir 
alt merkez var mı? Bizim 99’dan beri 
çabamız Nilüfer’de bir alt merkez 
oluşturmak. İnsanlar sosyal, kültürel, 

“Kente büyük 
açıdan bakmak 
lazım. Havasıyla, 
suyuyla, 
gürültüsüyle, 
manyetik alanıyla… 
Nilüfer hem 
hizmetleriyle, hem 
de mükemmellik 
modeline göre 
kurduğu yönetim 
sistemiyle farkı 
bir belediye.”

Söyleşi

Bursa’nın batıya açılan kapısı Nilüfer’de 3. dönem belediye başkalığını 
sürdüren Mustafa Bozbey Nilüfer’in hem hizmetleriyle, hem de 
mükemmellik modeline göre kurduğu yönetim sistemiyle farkı bir 
belediye olduğunun altını çiziyor. “Gülümseyin Nilüferdesiniz” ruhuyla 
çalıştıklarını ifade eden Mustafa Bozbey ile sağlıklı kent anlayışını, 
hizmetlerini, uluslararası düzeyde yürüttükleri projelerini konuştuk.
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sportif, kamusal ihtiyaçları için tek bir 

merkeze gitmesinler. Bunların karşı-

landığı alt merkezleri çoğaltmak, bu 

ihtiyaçları yerinde karşılamak lazım. 

Özlüce’de bir merkez, İhsaniye’de bir 

merkez, Beşevler’de bir merkez oluş-

turursak insanlar ne Heykel’e ne de 

başka bir yere gitme ihtiyacı duy-

mazlar. Böylece merkeze çıkan araç 

ve insan sayısı da az olur. Herşey plan-

lamadan başlıyor. Büyükşehir Bele-

diyesi;  evet Heykel merkezdir bizim 

için ama  Davutkadı’da bir merkez 

yapıyoruz, Ankara Yolu’nun altında 

üstünde 3-4  tane merkez yapı-

yoruz,  Nilüfer’de şu merkezleri  yapı-

yoruz diyerek planlayıp  sağlıklı kent 

modelini hayata geçiriyoruz diye-

bilir. Biz bunu kendi ilçe sınırlarımızda 

yapmaya çalışıyoruz. İhsaniye’de bir 

merkez oluşturuyoruz, Özlüce’de bir 

merkez oluşturuyoruz, Ataevler’de 

bir merkez oluşturuyoruz, Görükle’de 

bir merkez oluşturmaya çalışıyoruz. 

Bu merkezlerde insanlar bütün ihti-

yaçlarını gidermiş olacaklar. Böylece 

kentin belli noktalarına sıklıkla git-

melerine gerek kalmayacak. Şimdi 

Nilüfer’de birçok insandan duyu-

yorum ben Heykel’e diyor 6 aydır bir 

senedir gitmedim. Gerek görmüyor 

çünkü. 

 � Sağlıklı kent olma yolunda 
Nilüfer’de hayata geçirdiğiniz 
ve ilk olma özelliği taşıyan 
pek çok çalışma var. Bunları 
öğrenebilir miyiz?

Nilüfer Belediyesi olarak biz hem 

rüzgar enerjisini, hem güneş ener-

jisini yıllardır kullanıyoruz. Bitkisel 

yağların toplanması ki bunu sivil 

toplum örgütleriyle yapıyoruz. Yeraltı 

konteynerları, geri dönüşüme tabi 

tuttuğumuz atıklar, okullarda yaptı-

ğımız eğitimler bunların hepsi kent 

sağlığını öne çıkaran projeler. Sağ-

lıklı ve hareketli yaşamı teşvik için 8 

yıldır başarılı öğrencilerimize bisiklet 

hediye ediyoruz. Evlenenlere imzayı 
atmaları için kalem veriyoruz ve 
sonra o kalemi onlara hediye edi-
yoruz. O kalemin içinde tohum var. 
Tohumu ekin diyoruz ve ayrıca onlar 
adına evlilik ormanımıza ağaç diki-
yoruz. Atatürk Kent Ormanı gibi 
alanları çoğaltmayı planlıyoruz. 
Şimdi de Balat Ormanı’nı da Atatürk 
Kent Ormanı gibi insanların doğanın 
içinde vakit geçirebilecekleri, yürüyüş 
yapabilecekleri, bisiklete binebile-
cekleri, piknik yapabilecekleri doğal 
yaşanabilir bir hale getirmeye çalı-
şıyoruz.  Balat orman vasfını kaybet-
meyecek, hatta bazı alanlarını da 
ağaçlandıracağız. 

Sağlıklı kentlerde halkın içilebilir suya 
erişimi de çok önemli. Biz bu konuda 
iddialıyız ve şunu rahatlıkla söyleye-
biliyoruz. Nilüfer’de musluklardan 
akan su, içilebilir sudur. Çünkü ölçü-
yoruz. Bunun yanında bazı yerlerde 
kuyu suyu kullanan vatandaşlarımız 
var, onları tespit ediyor ve abone 
olmalarını sağlıyoruz. Bunları yapan 
yok. Bana bir tane ilçe belediyesi ya 
da büyükşehir belediyesi gösterin 
ki hem hava kalitesini ölçüyor, hem 
suyunu ölçüyor, hem gürültüsünü 
ölçüyor, hem de elektromanyetik alan 

ölçüyor. Ya da baz istasyonu ölçüm-
leriyle ilgili ücretsiz hizmet veriyor. 
Bundan 3 sene önce almış oldu-
ğumuz kararda dedik ki bizim insa-
nımız da insan, İsviçre’de yaşayan da 
insan. İsviçre’nin baz istasyonları ile 
ilgili kriterlerini uygulayalım dedik. 
Bizim Meclisten geçirdik ama Büyük-
şehir reddetti. Sonra baz istasyon-
larıyla ilgili yeni bir yasa çıkarıldı ve 
yetki büyükşehirlere verildi. Şu anda 
yetki büyükşehirlerde. Bir operatör bir 
yere baz istasyonu kuracaksa büyük-
şehirden izin alacak. Belirli bir süresi 
var, o süre zarfında büyükşehir eğer 
yanıt vermezse ya da ruhsata bağla-
mazsa otomatik olarak ruhsatlıymış 
sayılır diye hüküm koydular. Ama 
biz yine de ölçüyoruz, insanlarımıza 
zararı var mı yok mu diye o hizmeti 
veriyoruz. Bursa’nın her yerinde baz 
istasyonu var. Denetim var mı, maa-
lesef. Bu konuda kamuoyu bilinci 
oluşmuş değil. 40 tane telefonun 
olduğu bir yerde aslına bakarsanız bir 
baz istasyonudur. 

Hava ölçümleri yapıyoruz dedik. Daha 
bundan 2 meclis önce Büyükşehir 
Meclisi’nde hava kalitesi ile ilgili bir 
açıklama yapmıştık. Büyükşehir olarak 
bu ölçümleri siz yapın dedik. Yine 

gürültü ölçümleri konusunda Kara-

yolları ile bir çalışma yürütmek isti-

yoruz ama nasıl yapacağımızı bilmi-

yoruz. Çünkü gürültü ölçümlerimizde 

İzmir Yolu belirli alanlarda çok yüksek 

çıktı. Oralarda muhtemel ki paneller 

yapmamız lazım o gürültüyü engel-

leyecek. Bu konuyla ilgili Büyükşehir’e 

ve Karayolları’na bir proje sunacağız 

ama ne kadar başarılı oluruz bilmi-

yorum,  biz halkımız için gürültü 

haritasını çıkarıyoruz, ilgili kurumlara 

sunuyoruz, tedbirinin alınmasını isti-

yoruz ama biz bir şey yapamıyoruz, 

onların onayı ve uygulaması lazım. 

Ve örneğin altgeçitler, altgeçitlere 

girişte ve çıkışta gürültü seviyesi yük-

seliyor. Bat-çık yapıyoruz ama kent 

sağlığını bozan bir durum sözkonusu. 

Bununla ilgili önlem almıyoruz. Giriş 

ve çıkışlarda ses yükseliyor, bunun 

önlenmesi lazım. Kesinlikle panellerle 

bunun çözülmesi lazım.

 � Bütün bunlar kimin 
yetkisinde?

Çevre ve Şehircilik Bakanlığı’nın yetki-

sinde. Böyle bir şey olamaz . Bizim de 

yetkimiz yok. Ama biz yapıyoruz. Ben 

Nilüferli’nin hangi havayı soluduğunu 

araştırmak, ölçmek, onlara da bu 

bilgiyi aktarmak zorundayım. Yetkim 

olmayabilir. Örneğin bir mahallemizde 

yaptığımız hava ölçümlerde dioksin ve 

furana rastladık ve bunu kamuoyuyla 

paylaştık. Çünkü o insanlar, benim 

halkım o havayı soluyor. Bu atıkların 

yakılmasıyla, ortaya çıkan bir gaz. 

Atıkları kim yakıyor, onu bulacak olan 

da Çevre ve Şehircilik İl Müdürlüğü. Biz 

onlara da gönderiyoruz ölçüm sonuç-

larını, diyoruz ki tedbir alın. GESİAD’ın 

Genç İşadamı ve Sanayicilerin bir 

toplantısında gündeme getirdim. 

Sanayide maalesef atık yakan fabrikalar 

var. Onu da tespit edecek olan Çevre 

ve Şehircilik İl Müdürlüğüdür. GESİAD 

‘ın toplantısında bunu gündeme 

getirmemin sebebi genç sanayiciler 

olduğu için onlara havamızın temiz 

olması da size bağlı, suyumuzun 

Nilüfer’in temiz akması da size, sana-

yiciye bağlı demek istediğim içindir. 

Eğer sanayici inanırsa hem havamız 

temiz olur, hem suyumuz temiz akar. 

Onların çevreci olması lazım. Yoksa siz 

istediğiniz kadar çevreci olun, arıtma 

tesisini çalıştırmazsanız, ya da havayı 

kirletecek atıkları yakarsanız sonuç bu 

olur.

 � Cadde ve sokak 
düzenlemeleri de 
yapıyorsunuz. Yaya önceliği 
için kaldırımlar genişliyor 
ancak yol daralıyor.  Tepki 
alıyor musunuz?

Başlangıçta birçok insan tepki gös-

terdi ama bu da kent sağlığı için 

düşünülmüş bir çalışma. Biz yıllardır 

yaya öncelikli ulaşım sistemini uygu-

lamaya çalışıyoruz. Bunun için yolları 

daraltmıyoruz aslında yolları planlı-

yoruz. Bizim yollarımız plansız inşa 

ediliyor. Yani tretuvar yapmak yolu 

genişletmek bişey değil. Siz o yolu 

yayanın en iyi biçimde kullanacağı 

şekilde planlayıp ondan sonra da 

uygulamanıza bağlı. Yaya yolu olacak, 

otopark olacak ihtiyaç varsa, yeşil 

olacak, bisiklet yolu olacak. Yeni yolları 

bu şekilde yapıyoruz, bizden önce 

yapılmış olan yolları da revize edip 

bu şekle sokuyoruz. Ama yapamadı-

ğımız neler, Büyükşehir’in sorumlu-

luğunda olduğu caddeler.  Örneğin 

Beşevler,  Bilginler Caddesi’ni yapamı-

yoruz. Onun altındaki caddeyi yapı-

yoruz. Bu görev ayrımı doğru mu? 

Bence kent içindeki bütün yolların 

sorumluluğu o belediyeye ait olmalı. 

Ama ödeneğinin de kaynağının da 

ilgili ilçe belediyesine gelmesi lazım. 

Örneğin İzmir Yolu ana arterdir, onu 

Büyükşehir’in sorumluluğuna bırakır-

sınız. Ama içerdeki bütün caddeler de 

Büyükşehir’e ait. 

 � Bildiğimiz kadarıyla, 
sadece Nilüfer’de olan can 
dostları köpek parkları var. 
Onları yaygınlaştırmayı 
düşünüyor musunuz?

Kent sağlığını konuşurken sadece 

insan gözüyle bakmayalım, canlı 

gözüyle bakalım. Ağaç da bir can-

lıdır,  eğer sağlıksız bir kentse o ağaç 

da bir süre sonra kurumaya başlar. 

Bunun yanında hayvanlar da canlıdır. 

Neticede sağlıklı bir kentte hayvanlar 

da mutlu olurlar. Nilüfer Belediyesi 

olarak 2 tane can dostları parkı yaptık. 

Türkiye de örnektir, başka yok. Bunu 

kentin diğer noktalarında da yaygın-

laştırmayı hedefliyoruz. Tamamen 

köpekler için kurgulanmış bir park. 

Bir küçük bir de büyük park yaptık. 

Köpek sahiplerinin yoğun olduğu 

Altınşehir’de yaptık. Küçük modelini 

kent içindeki uygun parklarımızın bir 

kısmına monte edeceğiz. Köpeklerini 

insanlar orada gezdiriyorlar, orada 

eğitiyorlar, orada antreman yaptırı-

yorlar çünkü köpekler için özel aletler, 

parkurlar var. Böylece sadece evlerde 

hayatını süren o hayvanlar da bu akti-

vitelerle dışarda mutlu oluyorlar.

SöyleşiSöyleşi

Kent sağlığını 
konuşurken 
sadece insan 
gözüyle 
bakmayalım, 
canlı gözüyle 
bakalım. Ağaç 
da bir canlıdır,  
eğer sağlıksız bir 
kentse o ağaç 
da bir süre sonra 
kurumaya başlar. 
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Çankaya Belediyesi  Ankara

Ç ankaya Belediyesi Toplumsal 
Dayanışma Merkezi (TODAM) 
öncülüğünde TEMA Vakfı, AKUT, 

Türkiye İzcilik Federasyonu, Aktif 

Felsefe Topluluğu, Delta Bisiklet ve 

Bisikletliler Derneği’nin katkılarıyla 

düzenlenen “Doğaya Dokunuyorum” 

1- etkinliği 20 Temmuz tarihle-

rinde gerçekleşti. “Projeyi, çocuk-

larımızın doğaya dokunmalarını, 

birbirleriyle kaynaşmalarını, sosyal-

leşmelerini, birey olarak da güçlü 

kimlikler kazanmalarını sağlayacak 

bir kamp olarak adlandırabiliriz diyen 

Çankaya Belediye Başkanı Bülent 

Tanık ““Çocuklarını bize emanet 
eden ailelerimize sonsuz teşekkür 
ediyorum..."dedi.

 Çankaya Belediye Başkanı Bülent 
Tanık; “ Çankaya Belediyesi olarak 
çocuklarımızın aktif kentli yurttaşlar 
olarak yetişmelerini sağlamak en 
temel hedeflerimizden birisi. Beledi-
yecilik anlayışımızın birinci program 
ögelerinden olan kadına sahip 
çıkma, ihtiyacı olan toplum kesim-
lerine öncelik verme anlayışının bir 
gereği olarak da çocuklarımıza sahip 
çıkmayı, çocuklarımızı her bakımdan 
sağlıklı, özgüvenli, özgür, mutlu ve 

beraber yaşamaya, birlikte bir takım 

şeyleri üretme alışkanlığını kazan-

dırmak temel hedefimizdir” şeklinde 

konuştu.

Doğayla iç içe üç hafta…

Bu yıl ikincisi düzenlenen “Doğaya 

Dokunuyorum” projesinin seneye 3. 

sünün de yapılacağının müjdesini 

veren Başkan Tanık, projeye 14 Top-

lumsal Dayanışma Merkezi’nden 

300 çocuğun katıldığını belirtti. 

Tanık ayrıca, proje kapsamında 

Kızılcahamam bölgesinde kamp, 

Ahlatlıbel’de ekoloji eğitimleri, 

çeşitli doğa gezileri, Atatürk Orman 

Çiftliği’nde bulunan Atatürk’ün Evi’ne 

gezi gibi birçok etkinliğin düzenlen-

diğini de söyledi.   

Tanık’ın konuşmasının ardından 

destek veren sivil toplum örgüt-

lerine birer teşekkür plaketi verildi. 

Daha sonra Çankaya Belediye Başkanı 

Bülent Tanık çocukların proje süre-

since doğadan topladıkları malzeme-

lerle ürettikleri resim ve kolaj çalış-

malarını çocuklarla birlikte inceledi, 

bisiklete binen çocuklara da eşlik 

etti, çocuklarla şarkı söyledi, doğa 

sporları alanında oynayan çocukların 

sevincine ortak oldu. Etkinlik çocuk-

ların doğayla iç içe yaptığı piknik ile 

sona erdi.

Çocuklar doğaya dokunuyor

G ebze Belediye Başkanı Adnan 
Köşker, sanayi şehri Gebze’ye 
tarihi kimliğini yeniden kazan-

dırmak istiyor. Tarihi Çoban Mustafa 

Paşa Külliyesi etrafında Türkiye’nin 

en büyük kent meydanlarından 

birini hizmete açan Gebze Belediyesi, 

Fatih Sultan Mehmet’in vefat ettiği 

mekanda gerçekleştirdiği dev orga-

nizasyonla Gebze’yi Fatih’le anılan bir 

şehir haline getirmeyi hedefliyor.

Gebze sınırlarındaki Hünkar 

Çayırı’nda vefat eden Fatih Sultan 

Mehmet Han Hazretleri’ni anmak 

amacıyla Gebze’de ilk defa Ulusla-

rarası Hünkara Vefa Sempozyumu 

düzenleyen Gebze Belediyesi, Hünkar 

Çayırı’nda  da 10 bin kişinin katıldığı 

büyük bir anma etkinliği gerçekleş-

tirdi. Uluslararası sempozyuma yurt 

içi ve yurt dışından 35 tarihçi ve 

bilim adamı katıldı. Dışişleri Bakanı 

Ahmet Davutoğlu ile Bilim, Sanayi ve 

Teknoloji Bakanı Nihat Ergün’ün de 

katıldığı Hünkar Çayırı’ndaki etkin-

likte Fatih’in vefatının 532. yıldönümü 

dolayısıyla okutulan 532 hatmin duası 

yapıldı, birlikte Cuma namazı kılındı. 

Hünkar Çayırı’na 
panorama projesi

Gebze Belediye Başkanı Adnan 

Köşker, Hünkar Çayırı’nı tarihi bir ziya-

retgah mekanına dönüştürmek için 

Fatih Sultan Mehmet’i tüm yönleriyle 

tanıtan büyük bir panoramanın da 

yer alacağı bir proje üzerinde çalış-

tıklarını söyledi. Köşker, geleneksel 

hale getirecekleri uluslararası tarih 

sempozyumu ve panorama proje-

siyle Gebze’nin bir tarih şehri olması 

yolunda çok önemli bir mesafe kat 

edeceklerini ifade etti. Gebze’deki 

anma etkinlikleri kapsamında Fatih 

Sultan Mehmet’in dünyanın dört 

bir yanına adalet dağıtan fermanları 

sergilendi. Celal Bayar Üniversitesi 

öğretim görevlisi ve Hünkara Vefa 

Anma projesi tarih danışmanı Prof. Dr. 

Mehmet Çelik’in koordinatörlüğünde 

toplanan Fermanlar Sergisi’nin açılı-

şında konuşan Başkan Köşker, “Fatih 

Sultan Mehmet tarafından dün-

yanın dört bir yanına adalet dağıtan 

fermanları, Hakk’a yürüdüğü Geb-

ze’mizde bir araya toplandı. Yaklaşık 

150 fermanı bir kitapta toplayarak 

gelecek nesillere aktaracağız” dedi. 

Sanayi kentinden 
tarih şehri Gebze’ye

Gebze Belediyesi  Kocaeli
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E skişehir Odunpazarı Belediyesi, 
teknolojide son nokta olan 
Karekod’u kaldırım taşlarına işle-

yerek ”Akıllı Kaldırım” uygulamasını 

başlattı. Dünyada ilk kez Lizbon’un 

Chiado semtinde uygulanan akıllı 

kaldırım, Türkiye’de ilk kez Eskişehir 

Odunpazarı Belediyesi tarafından 

hayat geçirildi. Odunpazarı Belediye 

Başkanı Burhan Sakallı, hedeflerinin, 

tarihi bölgeleri çağdaş bir yöntemle 

tanıtmak, yerli ve yabancı turistlere 

bölge hakkında detaylı bilgi vermek 

olduğunu söyledi. Sakallı “öncelikle 

Karekodlarımızı, tarihi Odunpazarı 

Bölgesin’deki gezi güzergah-

larına yerleştirdik. Böylece yerli ve 

yabancı turistlerimiz ilgili yerlerdeki 

Karekodları kullanarak hem tarihi 

yerlerin haritasına ulaşacak, hem 

de tarihi mekanlar hakkında detaylı 

bilgiye alacaklar.  Bu uygulama saye-

sinde teknolojiyi, bölgemizin tarihi 

dokusuyla harmanlayıp, yerli yabancı 

7’den 70’e herkes için erişebilir hale 

getirdik” dedi.

İlk akıllı kaldırım açılışının Bilim Sanayi 

ve Teknoloji Bakanı Nihat Ergün’nün 

katılımıyla Atlıhan El Sanatları 

Çarşısı’nda gerçekleştiğini söyleyen 

Sakallı  “Karekod’u; tarihi Odun-

pazarı Bölgesi Meydanı’nda, Kurşunlu 

Külliyesi’nde, Osmanlı Evi’nde, Hacı 

Hasan Camisi’nde ve Odunpazarı 

Arastası’ nda uyguladık.  Karekod 

sayımızı arttırmayı planlıyoruz. Ayrıca 

vatandaşlarımız belediye ve kültür 

merkezi yapılarımızın girişlerine yapı-

lacak karekod sistemi ile, e-belediye 

uygulamalarımızı ve aylık kültür – 

sanat, etkinlik programlarını da takip 

edebilecekler” şeklinde konuştu. 

Karekod uygulaması nasıl çalışır?

Akıllı telefonunuzun internet tara-

yıcısı kısmından neoreader yazı-

lımını aratın.Neoreader cep tele-

fonunuzu uluslar arası bir barkod 

okuyucuya çevirir. http://get.neo-

reader.com adresinden indirebilece-

ğiniz gibi birçok internet sitesinden 

de ücretsiz olarak bulabileceğiniz bir 

program. Programı indirin ve Karekod 

okuyucu uygulamayı başlatın. Cep 

telefonunuzun kamera görüntüsü 

ekranda belirecek. Karekodun fotoğ-

rafını çekin. Karekod çözüldükten 

sonra ilgili içeriğe (web sayfası, video, 

fotoğraf vb.) hızla ulaşacaksınız. 

Ayrıca yabancı turistlerimiz için, ilgili 

yerlerde İngilizce karekod uygulama 

metni de yer almaktadır.

Odunpazarı’nın kaldırımları akıllıNilüfer’in en güzel 
bahçeleri ödüllerini aldı

N ilüfer’de halkı çevre düzen-
lemesine özendirmek ama-
cıyla başlatılarak geleneksel 

hale gelen ‘En güzel fabrika, ev ve 
site bahçesi’ yarışmasının ödülleri 
sahiplerini buldu. Nilüfer Belediyesi 
tarafından bu yıl 14.sü düzen-
lenen ve 3 kategoride yapılan 
yarışmaya toplam 14 başvuru yapıldı. 
Uludağ Üniversitesi Bahçe Bitkileri 
Araştırma Görevlisi Asuman Cansev, 
Nilüfer Belediyesi Park ve Bahçeler 
Müdürü Dr. Sibel Özer, Ziraat 
Mühendisleri Nevin Gökeşme, Fikret 

Küçükbayraktar ve Peyzaj Mimarı 

Burcu Temiz’den oluşan jüri yine bir-

birinden güzel bahçeleri seçmekte 

zorlandı. 

Yapılan değerlendirmelere göre, 

“En Güzel Fabrika Bahçesi” katego-

risinde, ilk sırayı May Fren Sistemleri 

alırken, ikinci Üçler Kelepçe, üçüncü 

de Ağırman Makine oldu. 

“Site bahçeleri” kategorisinde ise, 

Balat’ta bulunan Heybeli Konakları 

birinci, Kardem Sitesi ikinci, Arslan-

şehir-2 üçüncü oldu. 

“En Güzel Ev Bahçesi” katego-

risinde ise, birinci Alaaddinbey 

Mahalallesi’nden Zafer Eker, ikinci ise 

Ürünlü’den Öner Gelişken oldu. 

Ödül törenlerinin ilki ‘En Güzel 

Fabrika Bahçesi’ seçilen May Fren 

Sistemleri’nde yapıldı. Dereceye 

girenlere ödül ve katılım belgelerini 

Nilüfer Belediye Başkan Yardımcısı 

Recep Tanlak verdi. 

Ardından ikinci tören ise Heybeli 

Konakları’nda yapıldı. En Güzel Ev ve 

Site Bahçesi’ ödül törenin yapıldığı 

bahçede konuşan Başkanvekili Şemsi 

Oğuz, Nilüfer Belediyesi’nin yeşile ve 

doğaya büyük önem verdiğini belir-

terek, “Son yıllarda büyük sanayi ham-

leleri ile dev fabrikalar kurulmuş, bu 

fabrikalardan gerektiği gibi çalış-

mayan ve sorumluluklarını yerine 

getirmeyenler, çevre kirliliğine neden 

olmuşlardır. İşte bu nedenle düzen-

lediğimiz bu bahçe yarışmaları çev-

renin korunmasına ve bu konudaki 

bilincin dalga dalga yayılması açı-

sından çok önemlidir. Sabırla emek 

döken, yüreğini bahçesine döken 

tüm yarışmacıları kutluyorum” dedi. 

Nilüfer Belediyesi  Bursa

38 kentli dergisi kentli dergisi 39 www.skb.org.tr

Odunpazarı Belediyesi  Eskişehir



Osmangazi Belediyesi  Bursa Urla Belediyesi  İzmir

Ü lkemizde son yıllarda eko-
lojik tarımı geliştirme ve des-
tekleme, tüketiciye en kolay 

yoldan ulaşma hedefi doğrultu-

sunda açılan ve İzmir’de de devam-

lılığı sağlanan “Ekopazar”ların bir 

yenisi Urla’da hayata geçirildi. İzmir 

Büyükşehir Belediyesi, Urla Belediyesi 

ve Ekolojik Tarım Organizasyonu 

Derneği İşbirliğiyle “Ekopazar Urla” 

Eski Tamirhane Binası’nda açıldı.

Ekopazar Urla Organik Pazarı ile sağ-

lıklı yaşamın önemli bir bileşeni olan 

beslenme konusunda bilinçli tüketim 

alışkanlığı geliştirmesi hedefleniyor. 

Urla Belediye Başkanı M.Selçuk Kara-

osmanoğlu ekopazarın; ilçenin 

çevreci, bilimsel, sağlıklı kent çalış-

malarını destekleyici etkisiyle diğer 

belediye projeleriyle beraber Urla’nın 

Alternatif Yaşam Kenti olmasına katkı 

sağlayacağını söyledi.

Urla ve çevresine hizmet verecek olan 

Ekopazar’ın organik üretici ile tüke-

ticiyi aracısız bir araya getireceğini 

ifade eden Urla Belediye Başkanı 

M. Selçuk Karaosmanoğlu, “Sağlıklı 

yaşamın vazgeçilmezi olan doğal 

beslenme konusunda insanlarımızın 

bilinçlenmesiyle ekolojik ürünlere 

olan ilginin artması üreticilerimizi de 

doğal üretime yöneltti. Bizler de açtı-

ğımız ekopazar ile üretici ve tüketici 

arasında aracısız bir köprü kuraca-

ğımıza inanıyoruz. Yarınlara yaşana-

bilir bir dünya bırakmak için doğaya 

saygılı organik üretime destek vermek 

ve ekolojik ürünler kullanmak hepi-

mizin görevi ve sorumluluğu olma-

lıdır." dedi. 

Sertifikalı ürünlerin yer alacağı 

pazarda ürünlerin kontrolü ETO 

tarafından düzenli olarak yapılacak. 

Pazarda ayrıca kese kağıdı, doğada 

yüzde yüz çözülebilen malzemeden 

yapılmış poşetler, fileler ve bez tor-

balar kullanılacak. Ekopazar Urla, 

her Çarşamba günü eski Tamirhane 

Binası’nda 09.00-19.00 saatleri arası 

açık kalacak.

Urla’ya organik pazar

O smangazi Belediye Başkanı 
Mustafa Dündar, Bursa'nın 
ihtiyacı olan kapalı atletizm 

pistinin Gençlik ve Spor Bakanlığı 

işbirliğinde Bursa'ya kazandırılacağını 

müjdeledi. Gençlik ve Spor Bakanı 

Suat Kılıç ile Bursa'nın ihtiyacı olan 

kapalı atletizm pisti yapımı için görüş-

tüklerini ifade eden başkan Mustafa 

Dündar, Gençlik ve Spor Bakanlığı ile 

ortaklaşa hayata geçirecekleri pro-

jenin Küçük Balıklı Mahallesi’ndeki, 

mülkiyeti belediyeye ait olan 20 

dönümlük alana inşa edileceğini 

söyledi. Dündar, “Bursa, bu güne kadar 

yetiştirdiği şampiyon sporcularla, 

Türkiye’nin adını dünyaya duyurmuş 

bir kentimiz. Ancak, salon sporları ve 

atletizmde hakettiği altyapı desteğini 

alamamış. Son yıllarda kentimizde 

bu yönde bir çok tesis yapıldı. Fakat, 

kapalı bir atletizm pistimiz ne yazık ki 

halen yok. Biz, Osmangazi Belediyesi 

olarak Bursa'nın ilk Kapalı Atletizm 

Pistini yapmak için gerekli girişim-

lerde bulunup, somut adımlar attık” 

dedi.

Osmangazi’ye 
kapalı atletizm pisti müjdesi
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 � Göreve gelişinizin ikinci  
yılındasınız, ilk  önce sizi 
tanıyalım başkanım.

1971 Aydın, Musluca doğum-

luyum. İlk, orta ve lise eğitimimi 

Buharkent’de tamamladım. Sonra-

sında Açık Öğretim Fakültesi İktisat 

Bölümü’ne yazıldım. Hem okudum, 

hem çalıştım. Askerlik sonrası tica-

retle uğraştım, en son sarraflık yapı-

yordum. Buharkent Sosyal Yardım-

laşma Vakfı, Kamu Binaları Yaptırma 

ve Yaşatma Derneği, Buharkent 

Planlama Derneği gibi birçok der-

neğin başkanlığını yaptım. Buharkent 

Esnaf Odası ikinci başkanlığını yaptım 

ve Kadir Ölçen Başkanımızın döne-

minde belediye meclis üyesi oldum. 

Onun yönetiminde yer alıp Buharkent 

Belediye Meclis Üyeliği’ne MHP 1'inci 

sıradan aday oldum ve seçildim. Yerel 

hizmeti Allah nasip etti ve göreve 

geldik. Fakat Kadir Ölçen Başkanımızı 

6 Şubat 2012 tarihinde bir meclis top-

lantısı sırasında kaybettik, sonrasında 

mecliste yapılan seçimle belediye 

başkanlığına seçildim. Bir yılı aşkın 

zamandır görevdeyim.

 � Başınız sağolsun. Bir seneden 
beri Belediye Başkanısınız, 
bu süreçte neler yaptınız?

Meclis üyeliğim döneminden dolayı 

faaliyetlerin genelde birebir içerisin-

deydim. Sonrasında başkanımız vefat 

edince, önceliğimizi onun yapmak 

istediklerini tamamlamak olarak 

belirledik. Hedefimiz o. Yani o ne 

söylediyse, hangi projeye başladıysa 

o sözleri yerine getirmek, o işlere 

devam etmek 

 � O zaman önce bize 
Buharkent’i anlatır mısınız? 

Aydın’ın doğusunda, Denizli’ye 

komşu bir ilçe Buharkent. Aydın’a 

85 km, Denizli 40 km uzaklıkta bir 

sınır ilçeyiz. Menderes Nehri sula-

rından faydalanan verimli tarım ara-

zileri, jeotermal kaynakları olan, 

iklimi güzel, küçük ve şirin bir ilçeyiz.. 

Zaten isminden de anlaşıldığı gibi 

Buharkent buhar şehridir. Civarda 

bolca bulunan termal kaynaklardan 

yararlanarak, seracılık, elektrik üretimi 

ve termal otel işletmeciliği yapılmak-

tadır. İlçe merkezinin doğusunda 

yer alan Kızıldere Köyü yakınında 

bulunan jeotermal alanda, Türkiye’nin 

ilk jeotermal santrali kurulmuştur. 

1984 yılından beri elektrik enerjisi ve 

kuru buz üretilmektedir. 2008 yılında 

ilçemiz Bakanlar Kurulu kararı ile 

“termal turizm alanı” olarak ilan edildi. 

Bir yandan enerji santralleri oluşurken, 

bir yandan da termal turizm otelle-

rinin çoğalması ilçemiz açısından çok 

iyi olacak. Çünkü çok göç veriyoruz. 

Mesela bizim bir merkez nüfusumuz 

kadar Denizli’de oturan hemşerimiz 

var. Gençlerimiz iş imkanları için göç 

ediyor ama termal turizm bölgesi can-

landığında onlar da kendi memleket-

lerinde iş bulurlar. Buharkent dünya 

incir üretiminin yüzde 60’ını gerçek-

leştiren Aydın ilimiz bünyesinde, yıllık 

15 bin ton incir ton incir üretimiyle 

önemli yer tutmaktadır. İlçemiz arazi-

sinin neredeyse tamamında üretilen 

incirimiz piyasaya taze incir olarak 

sürülmekte ve ilçemiz için ekonomik 

değerini korumaktadır. İlçemiz incirin 

yanı sıra zeytin, üzüm ve bezelye 

gibi ürettiği tarımsal ürünleri, sahip 

olduğu zengin jeotermal kaynakları 

ile tarım, turizm ve enerji alanlarında 

büyük bir potansiyele sahiptir. Eylül 

Buharkent Belediye Başkanı Yusuf Vural

“Daha yaşanabilir bir 
Buharkent için çalışıyoruz”

Söyleşi

ayında 9. sunu düzenleyeceğimiz 

Uluslararası Buharkent Taze İncir Fes-

tivali ilçemizin bu potansiyelinin 

ortaya çıkarılması için çok önemli. 

Festival programında sadece eğlence 

değil, incir hakkında çeşitli konfe-

ranslar ve yarışmalar da düzenliyoruz. 

Merhum Başkanımız Kadri Ölçenoğlu, 

sözlerine başlarken incirin kutsal kita-

bımız Kur’anı Kerim’de vettini ve 

zeytuni ayetlerinde geçtiğini dikkat 

çekerek, şükrederdi. Evet ‘şükür’. Allah 

bizlere sofralarımızda fazlasıyla yer 

alan bu meyveyi bolca vermiş. Hem 

bolca tüketebiliyoruz, hem de faz-

lasını satarak rızkımızı temin edebi-

liyoruz. Belediyemizin sitesinde de 

yer alan amatörce çekilen 2 internet 

reklamı gayet güzel anlatıyor. İzle-

menizi tavsiye ederim. Sonuç olarak 

8. Buharkent Uluslararası Taze İncir 

Festivali'nde Ege şivesi ile "Ahacık 

incirlerimiz burada geliverin yiyiverin 

garik" diyoruz.

 � Umarız bir gün Buharkent 
İncir Festivaline geliriz. 
Sağlıklı Kentler Birliği’nin 
çalışmaları hakkında 
ne düşünüyorsunuz? 
Birlik toplantılarına daha 
önce katıldınız mı?

Bir yılı aşkın zamandır üçüncü geli-

şimiz; çünkü 6 ayda bir meclis oluyor, 

çalıştaylar oluyor, onlara geldik. Birlik 

toplantıları bizlere yol gösteriyor yani 

orda sağlıklı kente ulaşma yollarını, 

toplum sağlığı adına yapılan çalış-

maları, çarpık kentleşmeyi önlemek 

için yapılan kentsel dönüşümü 

gördük. Örneğin Trabzon'da bun-

ların uygulamalarını, Muğla’da arıtma 

tesisini görünce tabii biz de feyz alı-

yoruz. Arıtma tesisi biz de yapacağız 

yakın zamanda. Böyle şeyleri yerinde 

incelemeyi, bir yol gösterme açı-

sından faydalı buluyorum. Ayrıca 

toplantılarda tüm yöneticilerle bir 

araya geldiğimizde, birbirimizle fikir 

alışverişinde bulunuyoruz. Bunlar 

daha kaliteli bir yönetim için faydalı 

buluşmalar.

 � Sağlıklı kent olma 
yolundaki projelerinizden 
de bahseder misiniz?

Biz artık göreve geldiğimizde 

Buharkent’in daha yaşanabilir hale 

gelmesi için kollarımızı sıvadık, arka-

daşlarımızla birlik beraberlik içinde 

göreve talip olduk, ne gerekiyorsa 

bunun mücadelesini veriyoruz. Sağ-

lıklı kentlerde ağırlıklı öncelik, engel-

lilere yönelik hizmetlerde. Bizim yıl-

lardır kullandığımız büyüklerimizin 

yaptığı bir sinema salonumuz vardı. 

Biz orayı yeniliyoruz, Ama yenilemeye 

engelli vatandaşlarımızın buradan 

yararlanması için engelli asansörü 

yapmakla başlıyoruz. Kaldırımla-

rımızda engelli vatandaşlarımızın 

yine aynı şekilde rahat yol almaları 

için rampalar yapıyoruz. Buharkent-

liler için piknik yerleri, mesire alanları 

tanzim ediyoruz. Çocuk oyun alan-

larını yeniliyoruz. İngilizlerden kalma 

tarihi bir istasyonumuz vardı. Devlet 

Demiryolları ile görüşerek ortak bir 

proje yaptık. Proje Kültür Varlıkları 

Koruma Müdürlüğü’nce onaylandı ve 

o tarihi binanın restorasyonu başladı. 

Kara trene su sağlayan su depo-

sunun olduğu yeri, çınarların altında 

çay bahçesi olarak düzenlendik, 

banklar koyduk. İstasyon Caddemizi 

taş kaplama yaparak yeniden düzen-

liyoruz. Ayrıca bölgede deve han-

garları denilen depolar vardı. Deve 

hangarları içinde mutfağı, lavabosu 

olan 250 m²  şeffaf cam girdirmeli 

lokanta yapılacak. Bu gelişmeler şehir 

merkezinden biraz aşağıda bulunan 

istasyon tarafında ikametgah eden 

vatandaşlarımızı çok memnun etti. 

Nüfusu 50 binden az olan yerlere 

spor salonu yapılamazdı. Fakat biz 

onu başardık şuan yaptık. Sonra tüm 

caddelere kilitli taşlarla parke taş-

larla döşedik. İlçeye girdiğimiz zaman 

güzel, temiz bir Buharkent görmek 

istiyoruz. Sonra yağmur yağdığı 

zaman biraz meyilli olan yerlerden 

dere gibi su akıyordu. Çocukların 

çorapları ıslanıyor, sağlık sorunları 

oluyordu. Yollara oluklar döşedik, 

yüzeysel suları toprak altından 

geçirdik, herhangi bir yağışta hiç bir 

şekilde su göletleri oluşmuyor artık. 

Ayrıca tarihi kubbeli hamamı restore 

ediyoruz, orada da bir mesire yeri 

çalışmamız var, piknik masaları yer-

leştiriyoruz. Daha yaşanabilir bir 

Buharkent için durmadan çalışıyoruz.

 � Söyleşi için çok 
teşekkür ediyoruz.

Söyleşi
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olmaları, örgütsüz olmaları ve karar 

verme mekanizmalarında hiçbir tem-

siliyetlerinin olmaması çocuklar ve 

Romanların ortak özellikleridir. Her 

iki deneyim de kentin yaşam kalitesi, 

sürdürülebilir gelişimi ve dezavan-

tajlı kesimlerin kararlara katılımı ile 

yakından ilişkilidir. Çanakkale, YG21 

uygulamasının başladığı ilk kent-

lerden biridir. 1997 yılında kentsel 

aktörlerin yer aldığı enformel yapıda 

bir şehir konseyi oluşturulmuş,  2004 

yılında ise bu yapı daha formel bir 

hale dönüştürülmüştür. 

1. Deneyim: Çocuk Oyun 
Alanlarını Geliştirme 
Çalışma Grubu

Kentteki çocuk parklarının çok 

yetersiz olduğunu düşünen bir anne 

bu konuda bir şeyler yapılması için 

Çanakkale Kent Konseyine baş-

vurur. Kent konseyi yönetimi, anneye 

kendisi gibi düşünen başka kişilerle 

bir araya gelerek bir çalışma grubu 

kurmalarını ve bu konuda çalış-

malarını önerir. Annenin ve kent 

konseyi yönetiminin çabaları ile kısa 

sürede kadınlardan oluşan küçük bir 

grup oluşur. Kent konseyi, yerel üni-

versite ile irtibata geçer ve bu çalışma 

için destek ister ve işbirliği önerir. 

Çalışma grubu üyeleri, Çanakkale 

Belediyesi’nin sorumluluğundaki 70 

çocuk parkını değerlendirerek çocuk 

parklarının geliştirilmesi için bir 

eylem planı hazırlamaya karar verir. 

Öncelikli hedef, çocuk oyun alan-

larının daha iyi hale getirilmesi için 

Belediye’yi harekete geçirmektir. Bir 

diğer hedef ise oyunun ve oyun alan-

larının çocuklar için ne kadar önemli 

olduğu konusunda toplumda bir far-

kındalık yaratmaktır. Eylem planını 

hazırlamadan önce iki sorunun 

cevabı araştırılır ve tartışılır; “Bir oyun 

alanında olması gereken özellikler 

nelerdir?” ve “Çanakkale’deki oyun 

alanlarının mevcut durumu nedir?”. 

Çanakkale Belediyesi, Park ve Bahçeler 

Müdürlüğü ile görüşmeler yapılır ve 

kısa bir süre sonra çalışmalara Park 

ve Bahçeler Müdürlüğü de destek 

vermeye başlar. Çocuk parklarının 

mevcut durumu tespit edilir, oyun 

alanlarını kullanan çocuklar ve ebe-

veynleri ile anketler yapılır. Şekil 3’de 

çocuklarla yapılan görüşmelerden bir 

fotoğraf görülmektedir.  

Çalışmanın dördüncü aşaması 

olarak tanımlayabileceğimiz oyun 

ve oyun alanları konusunda farkın-

dalık yaratma süreci kapsamında ise 

yerel yazılı ve görsel medyada haber 

yapılmıştır. Çocuk gelişimi, beden 

eğitimi ve peyzaj mimarlığı disiplin-

lerinden uzmanların davet edildiği 

ve belediye başkanının da katıldığı 

bir toplantı düzenlenmiştir. Sürecin 

sonunda, 2010-2014 yıllarını kap-

sayan ve üç temel stratejiye sahip 

bir eylem planı hazırlanmıştır. Temel 

stratejiler ise şunlardır; (1) Oyun 

alanlarının ve elemanlarının stan-

dartlara uygun, güvenli hale geti-

rilmesi, (2) Çocukların yaratıcılıklarını 

ve sosyalleşmelerini sağlayacak tasa-

rımlara yer verilmesi, (3) Mekansal 

yeterliğin sağlanması (Başaran Uysal, 

2010a; Başaran Uysal, 2010b). Yapılan 

çalışma ve hazırlanan eylem planı 

Kent Konseyi Genel Kurulu’na ve 

Çanakkale Belediye Meclisi’ne sunul-

muştur. Çalışma Belediye meclis 

üyelerince ilgiyle karşılanmış, sorun 

tartışılmış ve eylem planının uygu-

lanmaya konması desteklenmiştir. 

2012 yılı itibariyle en fazla kullanılan 

22 oyun alanı yenilenmiştir. Şekil 

2’de yenilenen Halk Bahçesi oyun 

alanında kullanılan farklı bir oyun 

elemanı görülmektedir.

2. Deneyim: Fevzipaşa Mahallesi 
Birlik Beraberlik Çalışma Grubu

Çanakkale tarihi kent merkezinde yer 

B elirli süreler için seçtiğimiz 
yöneticilerin bizler için karar 
vermesini öngören temsili 

demokrasi halkın kararlara katılımında 

yetersiz kalmaktadır. Demokratik 

bir hak olmasının yanı sıra halkın 

yaşadığı yer ile ilgili kararlara katılımı 

yerelin güçlenmesine ve sürdürüle-

bilir gelişme politikalarının hayata 

geçmesine katkı sağlamaktadır. Bir 

küresel eylem planı olan Gündem 21, 

1992 yılında gerçekleşen Birleşmiş 

Milletler Yeryüzü Zirvesi’nin en önemli 

çıktılarından biridir. Yerel Gündem 21 

(YG21) Programı, yerel ölçeği sürdü-

rülebilir gelişme hedefine ulaşmada 

önemli bir başlangıç noktası olarak 

tanımlamaktadır (Url 1). 1996 yılında 

İstanbul’da gerçekleşen Habitat II 

Kent Zirvesinin hemen ardında 1997 

yılında Uluslararası Yerel Yönetimler 

Birliği, Doğu Akdeniz ve Ortadoğu 

Bölge Teşkilatı (IULA-EMME) tara-

fından “Türkiye’de Yerel Gündem 

21’lerin Teşviki ve Geliştirilmesi 

Projesi” kapsamında 23 kentte YG21 

uygulamaları başlamıştır (Emrealp, 

2004; Kerman vd, 2011). Yaklaşık 10 

yıl sonra ise Kent Konseyi Yönetmeliği 

(2006) yürürlüğe girmiş ve belediye 

teşkilatı olan her yerleşimde kent 

konseylerinin kurulması karara bağ-

lanmıştır. Kent konseyleri “Merkezi 

yönetimin, yerel yönetimin, kamu 

kurumu niteliğindeki meslek kuruluş-

larının ve sivil toplumun ortaklık anla-

yışıyla, hemşehrilik hukuku çerçe-

vesinde buluştuğu; kentin kalkınma 

önceliklerinin, sorunlarının, vizyonla-

rının sürdürülebilir kalkınma ilkeleri 

temelinde belirlendiği, tartışıldığı, 

çözümlerin geliştirildiği ortak aklın ve 

uzlaşmanın esas olduğu demokratik 

yapılar ile yönetişim mekanizmaları” 

şeklinde tanımlamaktadır (2006, 

madde 4-b). Tanımdan da anlaşı-

lacağı üzere kent konseyinin temel 

bileşenleri merkezi yönetim, yerel 

yönetim, kamu niteliğindeki meslek 

kuruluşları ve sivil toplumdur. Kent 

konseylerinde katılımın dar sınırlar 

içerisinde kaldığı, kent konseyinde 

örgütlü kesimlerin temsil edilirliğine 

karşın örgütsüz kesimlerin yeterince 

temsil edilememesi önemli bir eleştiri 

konusudur (Emrealp, 2010, s.10). Tüm 

toplumun örgütlü olduğu, her kent-

linin kendini bir ya da daha fazla sivil 

toplum örgütü altında ifade ettiği ve 

bu nedenle her kentlinin kent konse-

yinde temsil edileceği var sayılmak-

tadır. Oysa çocuklar, kadınlar, etnik 

gruplar gibi örgütsüz kesimler vardır 

ve çoğu kez bu örgütsüz kesimler 

toplumun çoğunluğunu oluşturmak-

tadır. Kent konseyleri çatısı altında 

kurulan meclisler ve çalışma grupları 

ile bu sorunun çözülebileceği 

varsayılmaktadır.  

Bu makalede, Çanakkale Kent 

Konseyi çatısı altında oluşmuş iki 

çalışma grubunun deneyimleri,  kent 

konseyinin sürdürülebilir bir kent 

yaratmadaki rolü çerçevesinde tar-

tışılmaktadır. İlk deneyim kentteki 

çocuk oyun alanlarının geliştirilmesi 

için bir eylem planı hazırlama süre-

cidir. İkinci deneyim ise kentin en 

yoksul mahallesi olan ve Romanların 

yaşadığı Fevzipaşa Mahallesi’nin sür-

dürülebilirliği için strateji geliştirme 

sürecidir. Kentte adeta görünmez 

Sürdürülebilir kentler yaratmada kent konseylerinin rolü

Çanakkale Kent 
Konseyi’nden iki deneyim

Yrd. Doç. Dr. Arzu Başaran UYSAL
Çanakkale Onsekiz Mart Üniversitesi,  

Mimarlık ve Tasarım Fakültesi,  
Şehir ve Bölge Planlama Bölümü

Şekil 1. Çocuklarla yapılan görüşmelerden (7.11.2009)

Şekil 2. Halk Bahçesi, 23.04.2013
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Şekil 4. Mahalle toplantısı (17 Ocak 2011)

tedir (Url 2). Çanakkale Belediyesi 
daha önce aldığı mahallenin altya-
pısını geliştirme kararını uygulamaya 
koymuştur. Bu çalışma, katılımcı 
bütçe sürecinde alınan kararların 
uygulanmasına hız kazandırmıştır. 
Çanakkale Belediyesi tarafından satın 
alınan, Sarıçay kenarındaki tarihi bir 
depo restore edilerek “Fevzipaşa 
Sosyal Yaşam Merkezi” olarak hizmete 
açılmıştır (Url 3). Merkezin koordina-
törlüğü Çanakkale Kent Konseyi tara-
fından yürütülmektedir ve Fevzipaşa 
Mahalle Meclisi üyeleri, çocuklara 
ve kadınlara yönelik etkinlikleri aktif 
olarak örgütlemektedir (Url 4). Mahal-
lenin dış çeperinde yer alan ve kentin 
çok kültürlü yapısını yansıtan anıtsal 
yapılarla ve sivil mimarlık örnekle-
riyle çevrili olan iki meydan (Zafer 
Meydanı ve Fatih Camii Meydanı) ve 
bu meydanları birbirine bağlayan bir 
sokak yenilenmiştir. 

Sonuçlar ve tartışma

Her iki deneyim de kent konseyleri 
aracılığı ile kentin sürdürülebilirliğine 
ve yaşanabilirliğine yapılan katkı açı-
sından önem taşımaktadır. Kent kon-
seylerinin etkin bir rol üstlenmesinde 
şüphesiz kentteki sivil toplumun 
varlığı ve duyarlılığı, kurumların sivil 
toplumla işbirliği yapma isteği, karar 
verme yetkisine sahip kurumların 
karar süreçlerine katılımı destekle-
meleri ve teşvik etmeleri son derece 
önemlidir. Çocuk oyun alanlarının 
geliştirilmesi ile ilgili çalışma daha 
somut öneriler içermesi ve belki de 
tüm kenti ilgilendirmesi nedeniyle 
yerel yönetim tarafından daha hızlı 
benimsenmiştir. Hazırlanan eylem 
planı kısmen de olsa uygulamaya 
konulmuştur. Romanların mahalle 
tabanlı örgütlenmesi deneyimi ise 
çok daha zor ve karmaşıktır. Roman-
ların yaşam kalitesinin yükseltilmesi, 
mahallenin daha yaşanabilir hale 
gelmesi uzun vadeli stratejilerin 

uygulanmasını ve güçlü işbirliklerini 
gerektirmektedir. Fevzipaşa Mahallesi 
Birlik Beraberlik Çalışma Grubu süreci 
mahallenin sorunlarını dile getirme 
ve çözme yolunda önemli bir adım 
olarak kabul edilebilir. Bu deneyim, 
toplumun en örgütsüz kesimlerinden 
olan ve oldukça kırılgan bir topluluk 
olarak Romanların kent konseyleri 
altında örgütlenebilmeleri açısından 
yeni bir model önermektedir. 
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alan Fevzipaşa Mahallesinde yaklaşık 2388 kişi 

yaşamaktadır (TUİK, 2011) ve mahalle sakinle-

rinin büyük çoğunluğunu Romanlar oluştur-

maktadır. Mahalle, hala canlığını koruyan tarihi 

Çarşı Caddesi ve yine önemli bir ulaşım aksı 

olan İnönü Caddesi ile çevrili olmasına rağmen 

kentten yalnızca sosyoekonomik olarak değil 

mekansal olarak da ayrışmaktadır. Mahallenin 

ve Romanların sorunları kentte zaman zaman 

gündeme gelmekte ancak sorunun çok boyut-

luluğu karşısında somut çözümler üretileme-

mektedir. Çanakkale Belediyesi, 2007-2008 yıl-

larında yatırım önceliklerinin kentli tarafından 

belirlenmesine olanak sağlayan “katılımcı 

bütçe” sürecini uygulamıştır. Mahalle Meclisleri 

kurulması fikri ilk kez katılımcı bütçe sürecinde 

ortaya atılmıştır. 2011 yılında kent konseyinin 

çabaları ile Fevzipaşalı Romanlardan oluşan bir 

çalışma grubu kurulur. Çalışma grubunun zaman 

içerisinde Fevzipaşa Mahalle Meclisine evrilmesi 

hedeflenir. Grupta kadınların ve gençlerin tem-

siliyetinin yanı sıra mahalledeki her sokaktan en 

az bir kişinin grupta yer almasına çalışılmıştır. 

Çalışma Grubu üyeleri ilk toplantılardan birinde 

kendilerine “Fevzipaşa Birlik Beraberlik Grubu” 

ismini verirler. Şekil 3’de çalışma grubu toplan-

tılarından biri görülmektedir.  

Yapılan ilk toplantılarda mahallenin sorunla-

rının sistematik bir çalışma ile tespit edilmesine, 

bu sorunların kentsel aktörle paylaşılmasına ve 

çözüm önerileri için bir tartışma ortamı oluştu-

rulmasına karar verilir. Çalışma grubu, çalışma 

sürecinin mahallede yapılacak bir büyük top-

lantı ile mahalleliye duyurulmasını önerir. Şekil 

4’te mahallede yapılan toplantıdan bir fotoğraf 

görülmektedir. Toplantıda, mahalle muhtarı ve 

iki mahalle derneği başkanı da bu çalışmayı des-

teklediklerine dair konuşmalar yaparlar. Toplantı, 

yerel medyada geniş bir biçimde yer alır. Bu top-

lantının ardından tespit çalışmalarına başlanır. 

Çalışma grubu, saha çalışmalarında kilit rol üst-

lenmiştir. Mahalledeki toplantıları organize 

ederler, araştırma sorularının yanıtlanmasında 

mahalleli ile araştırmacılar arasında güven ilişkisi 

kurulmasına yardım ederler. Tespit çalışması 

mahalledeki tüm yapı, konut ve hane halkı ile 

ilgili bilgileri ve mahalle halkı ile yapılan toplantı 

ve bireysel görüşmeleri kapsamaktadır. 

Saha çalışmalarında elde edilen veriler, bir dizi 

toplantı ile kentli ve kentsel aktörlerle paylaşıl-

mıştır. Çanakkale Belediyesi yönetimi ve ilgili 

birimleri, sivil toplum kuruluşları, meslek odaları, 

sanayi ve ticaret odası, yerel üniversitenin ilgili 

birimleri, yerel basın ve valilik-il insan hakları 

komisyonu ile toplantılar yapılmıştır. Saha çalış-

maları ve arama toplantıları sonrasında mahal-

lenin sürdürülebilirliği ve iyileştirilmesi için dört 

temel strateji ve alt-stratejiler tanımlanmıştır; (1) 

Sosyal dışlanma ve ayrımcılığın engellenmesi, 

(2) Karar verme mekanizmalarına aktif katılım, (3) 

Sosyal ve ekonomik entegrasyonun sağlanması, 

(4) Yapı, konut ve kentsel altyapı kalitesinin geliş-

tirilmesi (Başaran Uysal, Okumuş, Sakarya, 2012). 

Bu sürecin sonunda, Fevzipaşa Birlik Beraberlik 

Çalışma Grubu, Fevzipaşa Mahalle Meclisi’ne 

dönüşmüştür ve faaliyetlerine devam etmek-

Şekil 3. Fevzipaşa Mahallesi çalışma grubu toplantısı (Ocak, 2011)
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1/100000 ölçekli Bursa İl Çevre Düzeni 

Planı Stretejik Mekansal Planlama 

yaklaşımı ile benimsenen katılımcı 

planlama yönetimi benimsenmiş bir 

çalışmadır.

• Kentte yer alan çeşitli 

kesimlerin (aktörlerin) 

katılımına olanak sağlayan, 

• Müzakereci,

• Vizyon oluşturan,

• Eyleme (Projelere) Yönelik Olan,

• GZFT analizi ile planlama alanının 

ve etkisinde olduğu bölgenin 

sorun ve potansiyellerini, böylece 

rekabet edebilirliğini ortaya koyan,

• Alt ölçekli planlara yol gösterici 

niteliğe sahip olan,

• Mekansal ve mekansal olmayan 

etmenleri barındıran

• Sadece plan içeriğinin değil, 

karar alma-uygulama-izleme-

değerlendirme aşamalarının 

da tasarımını amaçlayan

Bütüncül bir yaklaşımdır.

Bu model ile Türkiyede bir ilk model 

olmuştur.

Bursa`nın sorunları, güçlü yönleri ve 

potansiyellerinin irdelenmiş, 700’e 

yakın kurum, kuruluş, sivil toplum 

örgütleri ve özel sektör temsilcilerine 

ulaşılmıştır. 

1/100000 ölçekli Bursa İl Çevre Düzeni 

Planı Odak Grup ve Çalışma Grup Top-

lantılarına 500’ü aşkın kurum, kuruluş, 

sivil toplum örgütleri, odalar, özel 

sektör temsilcilerinden kişiler katı-

larak Bursa’yı sektörel yönden mercek 

altına aldılar. Bursa şehrinin bölgesel, 

ülkesel ve küresel  değerlendirme-

sinin yapıldığı, doğal yapısının ince-

lendiği, ticaret ve hizmetler, sanayi, 

tarihi mirasın korunması, turizm, 

ulaşım ve teknik altyapı konularında 

sorunları, potansiyellerinin incelenmiş 

ve Plan kararları sürece dahil olan yak-

laşık 500 kurumun temsilceileri ile bir-

likte ele alınmıştır.  

Şehir planlama disiplininde en 
çok tartışılan, yapılan imar planla-
rının uygulanmasında çekilen sıkın-
tılar ele alınarak plan uygulanma-
sında tüm kurumların alınan kararlara 
sahip çıkmaları ile ilgili plan kararları 
oluşturulmuştur.

Katılımcılar ve Analiz çalışmaları içinde 
bulunan uzmanlar Bursa’yı teknik, 
sosyal ve altyapı eksikleri tamam-
lanmış, eğitim ve sanayi ilişkileri güçlü 
olan, bölgesel ve ülkesel ölçekte her 
türlü ulaşım, erişim olanakları gelişmiş 
ve ayrıca doğal, çevresel niteliklerini iyi 
değerlendirebilmiş, bölge içerisinde 
cazibe merkezi ve marka olabilecek 
bir kent olarak görmek istediklerini 
belirtmişlerdir.

Bursa Büyükşehir belediyesi, 
1/100.000 ölçekli Çevre Düzeni Planı 
hazırlanma sürecinde  Kentlinin nasıl 
bir Bursa hayal ettiğini, fotoğraf sana-
tının da dilini kullanarak ifade etmesi 
ve plan hazırlanma sürecine katılması 
için “(Hayalimdeki Bursa) fotoğraf 
yarışması” düzenlemiştir.

Plan hakkındaki verilerin toplandığı, 
kamuoyuyla paylaşıldığı, vatandaş-
ların görüş ve düşüncelerini ilgililere 
aktarabileceği www.bursacevreduze-
niplani.org adresli bir internet sitesi 
de hizmete sunulmuştur.

Şeffaf ve Katılımcılık esasına göre 

hazırlanan 1/100.000 Ölçekli Bursa İl 

Çevre Düzeni Planı çalışmalarında 1.5 

yılda toplam 180 toplantı yapılmış, bu 

toplantılara 2780 kişi iştirak etmiştir. 

Bu toplantılara;

Yerel ve Merkezi Yönetimin üst düzey 

yöneticileri ve uzman kadroları

Tüm Resmi Kurumların üst düzey 

yöneticileri ve uzman kadroları

Sivil Toplum ve Meslek Odaları üst 

düzey yöneticileri ve yönetim kurulu 

üyeleri,

Uzmanlar, medya ve üniversite temsil-

cileri katılmışlardır.

Çalışma Ekibimizde İstanbul Teknik 

Üniversitesi Prof. Dr. Handan Türkoğlu 

koordinatörlüğünde 20  Danışman 

Hocamız görev yapmıştır. İstanbul 

Teknik Üniv., Ortadoğu Teknik Ünv., 

Uludağ Üniv., İstanbul Şehir Üni-

versitesi ve  Galatasaray Üniver-

sitesi ‘nden oluşan toplamda yak-

laşık 60 Akademisyen, Danışmanlık, 

Veri Analizi ve Değerlendirmesi ve 25 

kişilik Şehir Planlama ekibi çalışma-

larda yer almıştır. 

1/100000 ölçekli plana  esas Jeo-

lojik Etüd Raporu, Türkiye'de ilk defa 

1/100000 ölçekli Bursa İl Çevre Düzeni 

B ursa’nın geleceğinin şekillendi-
rileceği; üst ölçekli plan kararla-
rının gelişen ve değişen şartlara 

göre yeniden oluşturulması gerekliliği 

ortaya çıkmış Bursa’nın stratejik karar-

larının belirleneceği 1/100000 ölçekli 

Bursa İl Çevre Düzeni Planı çalışmaları, 

5302 sayılı İl Özel İdaresi Kanunun 

6.maddesine göre Bursa Büyükşehir 

Belediyesi ve Bursa İl Özel idaresinin ara-

sında imzalan protokolle iki kurumun 

meclis kararlarıyla başlamıştır. 

Çevre Düzeni Planları kentlerin önce-

likleri ile birlikte gelecek vizyonunu 

belirleyen, gelişimini yönlendiren, 

hangi eşiklerin aşılamayacağının, 

kentin hangi ekonomik sektörlerde 

nasıl gelişeceğinin ve sürdürülebilir-

liğin yol haritasının çizildiği ve prog-

ramlandığı ortak akıl ürünü planlar 

olarak değerlendirilmiştir. 

• Yürürlükte olan 1998 tarihle 

Bayındırlık ve İskan  Bakanlığı 

tarafından onaylı 2020 yılı 

Bursa Çevre Düzeni Planının 

güncelliğini yitirmiş olması,

• Bursa’nın gerek dünya gerekse 

Türkiye’deki değişimler 

çerçevesinde yeniden vizyon 

belirlemeye olan ihtiyacı;

• Bursa’nın ekonomik gelişim 

sürecinde sektörel hedeflerindeki 

değişimin  yeniden 

değerlendirilmesine olan ihtiyaç

• Planlama gündeminde 

yaşanan değişimler ile yasal 

mevzuatta ve onay mercilerinde 

değişikliklerin olması 

Yeniden bir üst ölçekli plan yapma 

ihtiyacını doğurmuştur. 

1/100.000 Ölçekli Bursa İl Çevre Düzeni 

Planı ile ilgili Nisan 2011 tarihinde 

çalışmaları başlayan planın bilimsel 

bir zeminde yürümesi için  İstanbul 

Teknik Üniversitesi, Ortadoğu Teknik 

Üniversitesi, Uludağ Üniversitesi ve 

İstanbul Şehir Üniversitesi’nden 60 

akademisyenin danışmanlığında 

yürütülmüştür. Bölgesel Değerlen-

dirme, Doğal Yapı, Konut ve Sosyal 

Donatı Alanları, İmalat Sanayi ve 

Madencilik, Ulaşım-Lojistik-Teknik-

Altyapı, Ticaret ve Hizmetler, Kültür 

Varlıkları ve Tarihi Mirasın Korunması, 

Sosyo-Ekonomik Yapı ve Mekansal 

Yapı Çözümlemeleri ana başlıkları 

çerçevesinde sektör grupları oluştu-

rulmuş ve gruplar sektörel analiz çalış-

maları yapılmıştır.

Bursa Büyükşehir Belediyesi, İmar ve 

Şehircilik Dairesi Başkanlığı tarafından 

yürütülen 1/100.000 Ölçekli Bursa İl 

Çevre Düzeni Planı çalışmalarının tüm 

süreci, başından sonuna kadar Katı-

lımlı Planlama yaklaşımı ile sürdürül-

müştür. Planın ana esasını oluşturan 

katılımcılık anlayışının amacı plan 

sürecine Bursa’nın önemli kurum ve 

kuruluşlarının  yanı sıra, şehrin bütü-

nünün sürece dahil edip, planda aktif 

rol almalarını sağlamıştır.

Bursa ilinin  küresel, ülkesel ve bölgesel 

yeri tartışılarak; ekonomik,sosyolojik 

kültürel açıdan durumu değerlen-

dirilmiş, katılımcılar ilgili oldukları 

alanlara göre Bursa ilini bütünsel 

olarak değerlendirmişlerdir.

Bursa İl Çevre Düzeni Planı 
Katılımlı Planlama 
Yaklaşım Modeli

Uluay Koçak GÜVENER
İmar ve Şehircilik Dairesi Başkanlığı

Şehir Planlama Şube Müdürlüğü
Proje Yönetim Merkezi

Yüksek Şehir ve Bölge Plancısı
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Abana Belediyesi / Kastamonu
Tel:
Web:

0366 564 11 65 
www.abana-bld.gov.tr

Adalar Belediyesi / İstanbul
Tel:
Web:

0216 382 78 50
www.adalar.bel.tr

Akçay Belediyesi / Balıkesir
Tel:
Web:

0266 385 13 00 
www.akcay.bel.tr

Altınova Belediyesi / Yalova
Tel:
Web:

0226 461 29 40
www.altinova.bel.tr

Amasra Belediyesi / Bartın
Tel:
Web:

0378 315 10 81 
www.amasra.bel.tr

Antakya Belediyesi / Hatay
Tel:
Web:

0326 214 91 95 
www.antakya.bel.tr

Antalya Büyükşehir Belediyesi
Tel:
Web:

0242 249 50 00 
www.antalya.bel.tr

Avanos Belediyesi / Nevşehir
Tel:
Web:

0384 511 40 64
www.avanos.bel.tr

Aydın Belediyesi
Tel:
Web:

0256 226 63 52
www.aydin-bld.gov.tr

Balçova Belediyesi / İzmir
Tel:
Web:

0232 455 20 00
www.balcova.bel.tr

Bandırma Belediyesi / Balıkesir
Tel:
Web:

0266 711 11 11
www.bandirma-bld.gov.tr

Buharkent Belediyesi / Aydın
Tel:
Web:

0256 391 30 05 
www.buharkent.bel.tr

Bursa Büyükşehir Belediyesi
Tel:
Web:

0224 234 00 87 
www.bursa.bel.tr

Çankaya Belediyesi / Ankara
Tel:
Web:

0312 488 88 00
www.cankaya.bel.tr

Denizli Belediyesi
Tel:
Web:

0258 265 21 37 
www.denizli.bel.tr

Derince Belediyesi / Kocaeli
Tel:
Web:

0262 239 40 15 
www.derince.bel.tr

Didim Belediyesi / Aydın
Tel:
Web:

0256 811 26 60
www.didim.bel.tr

Gebze Belediyesi / Kocaeli
Tel:
Web:

0262 642 04 30 
www.gebze.bel.tr

Gölcük Belediyesi / Kocaeli
Tel:
Web:

0262 412 10 12
www.golcuk.bel.tr

Isparta Belediyesi
Tel:
Web:

0246 211 61 61
www.isparta.bel.tr

İstanbul Büyükşehir Belediyesi
Tel:
Web:

0212 455 14 00 – 01
www.ibb.gov.tr

İzmir Büyükşehir Belediyesi
Tel:
Web:

0232 482 11 70
www.izmir.bel.tr

İzmit Belediyesi / Kocaeli
Tel:
Web:

0262 444 41 00 
www.izmit.bel.tr

Kadıköy Belediyesi / İstanbul
Tel:
Web:

0216 542 50 55
www.kadikoy.bel.tr

Kadirli Belediyesi / Osmaniye
Tel:
Web:

0328 718 10 39 
www.kadirli.bel.tr

Kahramanmaraş Belediyesi
Tel:
Web:

0344 223 50 72
www.kahramanmaras.bel.tr

Karşıyaka Belediyesi / İzmir
Tel:
Web:

0232 399 43 03
www.karsiyaka.bel.tr

Kırıkkale Belediyesi
Tel:
Web:

0318 224 27 61
www.kirikkale-bld.gov.tr

Kırşehir Belediyesi
Tel:
Web:

0386 213 44 85 
www.kirsehir.bel.tr

Kocaeli Büyükşehir Belediyesi
Tel:
Web:

0262 318 10 10 
www.kocaeli.bel.tr

Mardin Belediyesi
Tel:
Web:

0482 212 13 48 
www.mardin.bel.tr 

Mudanya Belediyesi / Bursa
Tel:
Web:

0224 544 16 50
www.mudanya.bel.tr

Muğla Belediyesi
Tel:
Web:

0252 214 18 46
www.mugla.bel.tr

Nilüfer Belediyesi / Bursa
Tel:
Web:

0224 441 16 03
www.nilufer.bel.tr

Odunpazarı Belediyesi / Eskişehir
Tel:
Web:

0222 217 30 30
www.odunpazari.bel.tr

Ordu Belediyesi
Tel:
Web:

0452 225 01 04
www.ordu.bel.tr

Osmancık Belediyesi / Çorum
Tel:
Web:

0364 611 43 23 
www.osmancik.bel.tr

Osmangazi Belediyesi / Bursa
Tel:
Web:

0224 270 70 70 
www.osmangazi.bel.tr

Pendik Belediyesi / İstanbul
Tel:
Web:

444 81 80
www.pendik.bel.tr

Serdivan Belediyesi / Sakarya
Tel:
Web:

0264 211 1050
www.serdivan.bel.tr

Sultanhisar Belediyesi / Aydın
Tel:
Web:

0256 213 30 72
www.sultanhisar.bel.tr

Tarsus Belediyesi / Mersin
Tel:
Web:

0324 616 25 15
www.tarsus.bel.tr

Tepebaşı Belediyesi / Eskişehir
Tel:
Web:

0222 320 54 54
www.tepebasi.bel.tr

Trabzon Belediyesi
Tel:
Web:

0462 322 46 01 
www.trabzon.bel.tr

Urla Belediyesi / İzmir
Tel:
Web:

0232 754 10 88
www.urla.bel.tr

Ürgüp Belediyesi / Nevşehir
Tel:
Web:

0384 341 70 76
www.urgup.bel.tr

Yalova Belediyesi
Tel:
Web:

0226 813 98 46
www.yalova.bel.tr

Yenipazar Belediyesi / Aydın
Tel:
Web:

0256 361 30 04 
www.yenipazar.bel.tr

Türkiye Sağlıklı Kentler Birliği ÜyeleriPlanı ile,  644 sayılı Kanun Hükmünde 

Kararnamenin 7. maddesine göre 

28.09.2011 tarihli genelge doğrultu-

sunda 05.09.2012 tarihinde  Çevre 

ve Şehircilik Bakanlığı tarafından 

onaylanmıştır. 

Katılımcılarla birlikte Bursa için Vizyon 

çalıştayları yapılmış ve 2030 Yılı Bursa  

İçin Ortak Vizyon belirlenmiştir.

Doğal ve kültürel zenginliğini 
koruyan ve yaşatan, sektörel 
çeşitliliğini insan, çevre ve bilgi 
odaklı geliştiren ve yöneten, 
rekabet gücüne sahip, yenilikçi, 
yaşam kalitesi yüksek, güvenli 
ve bölgesinde öncü Bursa

Bursa’yı bu Vizyona taşıyacak Temel 

stratejiler şu şekilde belirlenmiştir.

Stratejik Eksenler

SE1. Ekosistem Dengesini Koruyarak, 

Doğal Kaynakların Sürdürülebilir Kul-

lanımının Sağlanması 

SE2. Kültür Varlıklarının Bütünleşik ve 

Etkin Korunması ve Koruma-Kullanma 

Dengesinin Sağlanması 

SE3.  Bursa İli Bütününde Merkezler 

arası Dengeli Gelişmenin Sağlanması 

SE4. Sektörel Çeşitliliğin Geliştirilmesi, 

Bölgesel  Rekabet Gücü Yüksek ve Tüm 

sektörlerde Yenilikçi Teknolojiler Kul-

lanan, Bilgi Odaklı, Çevre Dostu, Sür-

dürülebilir Üretimin Desteklenmesi

SE5. Herkes için Kaliteli Erişilebilirliğin 

Sağlanması

SE6. Yaşam ve Mekan Kalitesinin Yük-

seltilmesi ve Sosyal Bütünleşmenin 

Sağlanması 

SE7. Doğal ve Teknolojik Tehlikelere 

Karşı Risklerin Azaltılması ve Çevre Kir-

liliğinin Önlenmesi 

SE8. Plan Uygulama-İzleme-

Denetleme Mekanizmasının Katılımcı 

ve Demokratik Bir Yönetişim Anlayı-

şıyla Etkinleştirilmesi ve Geliştirilmesi

SE9. Toplumsal ve Kurumsal Kapasi-

tenin ve Sahiplenmenin Arttırılması

Temel alınan Stratejik eksenlerin 

altında 50 ye yakın strateji ve sayısız 

proje üretilmiştir.

Tüm katılımcılarla birlikte aylar süren 

çalışmalar sonunda bu vizyona Bursa 

İlini ulaştıracak 9 Stratejik Eksenin 

altında  35 hedef, 104 strateji ve 246 

proje belirlenmiştir.

Mekansal planlama çalışmaları, 

çalışma gruplarından çıkan sonuç-

larla birlikte Bursa İl Özel İdaresi 

ve Büyükşehir Belediyesi  Şehir 

planlama uzmanları tarafından değer-

lendirilerek plan kararları, üretilen 

bilgi plan diline çevrilmiş,  stratejik 

mekansal plan üretilmiştir. Stratejik  

Mekansal plan nihai ürün katılımcılara 

sunulmuş, görüşlerini almak üzere 56 

kuruma yazılı gönderilmiştir.

Plan analizlerinde

• Bursa İli genelinde toplam konut 

alanlarının %89’u yer bilimleri 

açısından sakıncalı alanlarda, 

%11’i yer bilimleri açısından 

sakıncalı olmayan alanlar üzerinde 

yerleştiği belirlenmiştir. 

• Bursa İli genelinde toplam 7,450 

ha olan düzensiz konut alanının 

%93’ü (7000 ha) yer bilimleri 

açısından sakıncalı alanlarda 

yerleştiği belirlenmiştir.

• İlçeler kendi özelinde 

incelendiğinde; 

• Gürsu, Mustafakemalpaşa, 

Karacabey, Yenişehir ve Harmancık 

ilçelerindeki düzensiz konut 

alanlarının tamamının, 

• İnegöl, Kestel, Keles, Nilüfer, 

Yıldırım ve Osmangazi ilçelerindeki 

düzensiz konut alanları 

%90’ın üzerinde yer bilimleri 

açısından sakıncalı alanlarda 

yer aldığı tespit edilmiştir.

• Konut alanlarında yaşam kalitesinin 

bir göstergesi olarak kabul edilen 

sosyal donatı alanlarının  Bursa 

ilinde genel olarak ve ilçelerde ayrı 

ayrı incelenmesi sonucunda donatı 

alanlarının mevcut standartlara 

uygunluğu ve erişilebilirlik 

durumları belirlenmiştir. 

• Sosyal donatıların Bursa geneli 

kişi başına düşen m² (4-3-

10-2 m²) ortalamaları imar 

mevzuat standardına göre 

incelendiğinde;  tüm sosyal 

donatıların  imar mevzuatında 

belirtilen standartların altında 

olduğu gözlenmiştir. 

• Doğal değerler, riskli alanlar 

ve konutların içinde yeralan 

kirletici sanayilerin boş sanayi 

alanlarına nakli ve böylece 

planlı sanayi alanlarının verimli 

kullanılması öngörülmektedir. 

• Bursa  İli 2030 Yılı 1/100.000 

ölçekli  Çevre Düzeni Planında 

Turizm sektörü ayrı bir sektör 

olarak ele alınmıştır. Bursanın 

vizyonunda gelecekte öneminin 

artacağı gerekçesi ile turizm 

türlerinde çeşitliliğe yer verilmiş 

ayrıntılı projeler geliştirilmiştir. 

• Bu planın en öne çıkan özelliğide  

mekansal kararların mekansal 

olmayan (yönetişim, Denetim 

Mekanizması, Toplumsal ve 

kurumsal kapasite geliştirme, 

Alt Ölçekli Planlar için Katılım 

Modeli) kararlarla ve projelerle 

desteklenmesidir. Plan bu 

özeliği ilede Öngörülen 

hedeflere ulaşılması için 

önemli yenilik getirmektedir. 

Plan Bursa Büyükşehir Belediye Mec-

lisine sunulmuştur.

2030 Yılı 1/100.000 Ölçekli Bursa İl 

Çevre Düzeni Planı; Bursa Büyük-

şehir Belediye Meclisinin 26.03.2013 

tarih ve 410 sayılı kararı ile  prensipte 

uygun bulunmuştur.
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